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Ha salido el sol!

P
or fin sale el sol en la Comunidad Valenciana, o País 

Valencià, o Región Valenciana.... qué más da!!!!

Se acabaron los dias tristes, emponzoñados por 

unos gobernantes filocomunistas, ateos, separatistas, 

enemigos del feliz y radiante pueblo valenciano. Opresores 

y despilfarradores. Generadores de la mayor catástrofe 

económica que ha asolado este país.  Corruptos como 

ninguno. Si no, contad los casos de corrupción en los 

años del gobierno del Botànic y contrastadlos con los 

de los gobiernos de la derecha "blavencianera". No hay 

comparación!!!!.  La calumnia más cruel sobre la Señora 

Mónica Oltra, es el único trofeo que pueden mostrar. 

Vergüenzas. Y, aún se atreven. Pobres infelices, siempre 

pensando en su rédito político, nunca en favor del pueblo. 

Izquierdistas, filocomunistas, bolivarianos, pensando en una 

salud pública, en una educación pública, en unos servicios 

sociales para los menos pudientes....Pero qué se habían 

creído?. Éso está reservado para unos cuántos, y, nada de 

público. El que lo quiera que se lo pague. Y si no, no es 

nuestro problema.

Pero todo esto lo hemos conseguido gracias a TU VOTO. Sí, 

al tuyo, mujer que deseas volver a ser feliz siendo ama de tu 

casa, estar a los pies de tu marido, sin tener derecho a nada. 

¿Violencia machista, violencia de género?. ¿ eso que es?.Así es, 

desgraciados. Y vosotros creyendo en la libertad de la mujer.

Sí, gracias a TU VOTO, jubilado o pensionista. Pero, 

¿de verdad creían que aumentándonos la paguita les 

votariamos?. Con lo felices que éramos con esos aumentazos 

del 0'25%. Bolivarianos!!!!

Sí, gracias a TU VOTO jóvenes estudiantes, en paro o 

primerizos en eso de votar. Nosotros estábamos mucho 

mejor ocupando empleos bajos, empleicos, horas. Los 

estudios, carreras, etc.  aunque tenga opciones, no las 

quiero. Eso para los hijos de los pudientes...en economía.

Sí, gracias también al tuyo, trabajador asalariado. Gracias 

por seguir siendo fiel, trabajador, a los pies de tus amos. 

Para qué necesitas más sueldo?. Con los ochocientos 

que teníamos, nos conformamos. Ah!, y, también a tí, 

responsable demòcrata, que con la excusa de que TODOS 

SON IGUALES, te quedaste, cómodamente en tu casa sin 

conceder tu voto, porque nadie se lo merece. Bien hecho! 

A castigar a todo el mundo!. ¡¡Ignorante!!.

Paz, paz es lo que necesitamos. Queremos seguir 

adormecidos, ver la tele, cuanto más mentirosa mejor. No 

pensar, no comprometernos, no cuchichear contra nuestros 

salvadores Alguno con caballo incluido, otros bajando por el 

noroeste, como una enorme i catastròfica DANA. A  SALVARNOS!!

Yo, sí me sigo creyendo todas las mentiras,  sus 

incongruencias, sus insultos, sus calumnias....y las que dirán 

hasta el día en que VOLVERÉ A VOTARLES!!!.

Ale: ajo, agua y resina, para los infieles, incrédulos y 

babosos izquierdistas.

Con mi bendición urbi et urbe.

Pepe Marset.

Em preocupa

J
a han passat les eleccions municipals i autonòmiques. Els 

resultats a Cocentaina han canviat un poc. Després de 

quaranta-quatre anys de governs del PSOE, la ciutadania 

contestana ha donat els seus vots a altres partits. El partit 

més votat fou el Partit Popular amb una llista de cares 

noves que obtingué 6 regidors. El PSOE després de quatre 

anys governant amb el suport dels partits conservadors PP 

i Ciudadanos, ha rebut un bon toc d’atenció passant dels 8 

regidors del 2019 als 5 de 2023. Al poble hi havia un fort 

desencís per la forma que actuava i l’ha castigat deixant de 

ser el partit més votat i passant a segon lloc sense poder 

governar. Compromís és el partit que més ha augmentat els 

vots passant a tenir 5 regidors. Vox, primera vegada que es 

presenta i sense fer quasi campanya electoral ha aconseguit 

una regidora. S’ha quedat fora Esquerra Unida. Eli, que ha 

treballat molt, no ha obtingut seguir a l’Ajuntament i haurà 

de fer una reflexió per a veure que ha passat.

El passat 17 de juny tingué lloc l’acte de presa de possessió 

dels nous regidors i d’elegir al que serà el nou alcalde. Amb 

el pacte del Teular, els partits PSOE i COMPROMÍS aplegaren 

a l’acord de fer un govern de coalició, repartint-se l’alcaldia i 

governant cadascú dos anys. Així que serà Jordi Pla l’alcalde 

aquests dos anys.

Enhorabona a totes i tots els regidors i espere que el que 

digueren a la campanya electoral ho porten a bon port i que 

aquest primer govern de coalició tinga molta sort i bon fer.

De cara a les eleccions autonòmiques, el resultat ha sigut 

molt decebedor per a molta ciutadania valenciana. Després 

de 8 anys de govern progressista, treballant per a millorar 

la vida dels valencians, la ciutadania ha volgut tornar a un 

govern conservador. Que prompte hem oblidat els vint anys 

dels Zaplana, Camps…, on la corrupció estava a l’ordre 

del dia.

El pròxim 23 de juliol tornarem a les urnes, en aquesta 

ocasió tindrem eleccions generals. Després de quatre 

anys de govern de coalició progressista es presenten dues 

opcions: una coalició progressista i altra conservadora. Per 

a poder votar hem de tenir una informació necessària. Les 

classes populars i els treballadors es juguen el seu futur. 

Saben el que han aconseguit d’aquest govern progressista? 

Jornal mínim de 1080 euros al mes, pensions amb un 

augment anual de l’IPC, contractes de treballs indefinits, 

augments als pressupostos per a sanitat, educació, serveis 

socials, apujar els impostos a les grans fortunes que no 

pagaven quasi res... I els conservadors? Tot el contrari.

Siguen responsables i a votar!

Paco Fuster
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Jordi Pla Valor, alcalde de Cocentaina

E
l dimecres 14 de juny, el PSPV-PSOE i Compromís es 

reuniren i signaren davant de la resta de membres dels 

seus respectius partits l’acord de govern de coalició 

progressista per a la legislatura 2023-2027. 

Jordi Pla Valor, número u de Compromís per Cocentaina, 

ostentarà l’alcaldia de Cocentaina els dos primers anys. 

Rubén Muñoz Sánchez, número u del PSPV-PSOE 

Cocentaina, l’ostentarà els darrers dos anys. 

Redacció

El PSPV-PSOE portarà les regidories de Medi Ambient, 

Sanitat, Recursos Humans, Seguretat, Esports, Nucli Antic, 

Hisenda, Joventut, Tradicions, Fira, Participació Ciutadana 

i Memòria Històrica, Obres i Serveis, Ràdio i Cementeri. 

Compromís per Cocentaina portarà les regidories 

d’Urbanisme, Noves Tecnologies, Patrimoni, Habitatge i 

Turisme, Pedanies, Sectors Productius, Educació, Cultura, 

Promoció Lingüística, Benestar Animal, Festes, Serveis 

Socials, Transició Ecològica i Residus i Neteja Viària. 

Els dos partits es mostraren satisfets amb l’acord i s’han 

compromés a lluitar conjuntament per a millorar la vida de 

tots els contestans i contestanes en un context on l’auge de 

l’extrema dreta a escala autonòmica i nacional fa necessari, 

més que mai, els acords entre els partits d’esquerres, tal 

com estem veient en altres pobles de l’Alcoià i el Comtat 

com Alcoi, Muro o Banyeres de Mariola.

Rubén Muñoz assegurava que, “des del PSPV-PSOE de 

Cocentaina estem satisfets de com s'ha desenvolupat la 

negociació amb Compromís” i que, a més a més, “creiem 

amb aquest acord donem resposta a la voluntat del poble 

de Cocentaina, que va votar per un govern d'esquerres i de 

progrés”. Finalment, es mostra segur quan diu que “ara 

tocar treballar de valent i amb proximitat al nou equip de 

govern per un objectiu comú: els interessos dels ciutadans 

i ciutadanes a Cocentaina. I estic segur que així ho farem.”. 

Jordi Pla afirmava que “estem vivint un moment històric, ja 

que per primera vegada tindrem un alcalde de Compromís”. 

Tot seguit, ha assegurat que “aquest govern de coalició 

avançarà de la mà de tots els contestans i contestanes 

amb estabilitat i seguretat i convertirem a Cocentaina en 

un referent social, cultural i econòmic al País Valencià”. Per 

acabar, ha promés que “des de les institucions, escoltarem 

a la gent i, tots junts, farem del nostre poble un lloc més 

sostenible, més industrial i més feminista”. 

Doncs bé, el dissabte 17 de juny de 2023 i segons està 

establert en la llei, els nous regidors i alcaldes prenien 

possessió per a conformar govern. 

Jordi Pla adquiria la responsabilitat de liderar el Govern 

Local de la Vila Comtal per als pròxims dos anys.

Cal recordar que el Partit Popular va ser la força més 

votada el passat 28 de maig amb 6 regidors, però la suma 

de PSPV i Compromís, que van empatar a cinc edils, ha 

permés formar un equip de govern que va comença a 

funcionar després del ple de constitució de l’Ajuntament. 

Curiosament l’alcalde, als seus 28 anys, ha presidit la 

mesa d’edat per la seua condició de regidor més jove del 

Consistori al costat del seu company de partit Paco Payà 

a l’ésser aquest últim l’edil més veterà de la corporació. 

El següent pas en la sessió plenària ha sigut la col·locació 

de les insígnies de l’Ajuntament als regidors mentre que 

després s’ha procedit a l’elecció de l’alcalde, comptant 

Jordi Pla amb els 10 vots de Compromís i PSPV mentre 

que tant PP com VOX s’han votat a si mateixos. D’aquesta 

manera Pla es convertia en el primer edil de la capital del 

Comtat rebent de manera emotiva la vara de comandament 

de mans de la fins ara alcaldessa Mireia Estepa «el 28 de 

maig la gent de Cocentaina va demanar canvi però aqueix 

canvi no el podem fer solos i el farem de la mà de Rubén 

i tot el seu equip», va dir en al·lusió al líder socialista amb 

qui se li va veure una estreta relació al llarg del ple. Jordi 

Pla va deixar clar que tots els seus esforços aniran centrats 

en fer una Cocentaina millor «amb un govern d’esquerres 

que garantisca la llibertat, la justícia i el progrés en el qual 

també seran escoltades les propostes de tots els partits ací 

representats o d’aquells que s’han quedat fora com Esquerra 

Unida«, va concloure. En el seu discurs, molt aplaudit pel 

públic, va tindre un record especial als edils que ha tingut 

el partit en la seua trajectòria per la història de la política 

local contestana i va culminar amb uns versos del recordat 

poeta local Vicent Valls.

En el torn d’intervencions Rubén Muñoz, cap de llista 

del PSPV i el que serà l’alcalde dins de dos anys, va agrair 

la predisposició de Jordi Pla així com de Compromís per a 

formar un govern local de progrés. Des de VOX el seu líder, 

Victoria Fernández, va destacar que s’obri una etapa plena 

d’il·lusió en la qual el seu partit centrarà els seus esforços en 

el diàleg permanent per a aconseguir resoldre els problemes 

que afecten els ciutadans. Finalment el Partit Popular es va 

mostrar crític amb el pacte PSPV-Compromís i el portaveu, 

Borja Jornet, va acusar l’alcalde de no haver sigut valent 

per a impulsar un vertader canvi polític en el municipi de 
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la mà dels populars.

Com bé saben, l’Ajuntament de Cocentaina està format 

per 16 regidors i l’alcalde que també té competències i 

regidories.

L’equip de govern està format per la coalició PSPV/

PSOE- Compromís i la formen Rubén Muñoz, Adrián 

Botella, Marcela Richart, Marisa Abad i Irene Barrachina 

del PSPV-PSOE i Jordi Pla, Paco Payá, Berta Íñiguez, Javier 

Sansalvador i Amparo Ferrer de Compromís.

L’oposició la formen els partits de dreta. Borja Jornet, 

Octavio Cerdá, Eva Sandín, Míriam Rodrigo, Gema Sanchis  

i David Miró del Partit Popular, amb 6 regidors.

I Victoria Fernández de Vox.

El PSPV-PSOE i Compromís presenten la llista de les 
regidories que portarà cada membre del govern
NP Ajuntament de Cocentaina

D
es del govern de coalició progressista de l’Ajuntament 

de Cocentaina, format pel PSPV-PSOE i Compromís, 

han fet pública la llista de les regidories que ostentarà 

cada membre del consistori amb l’objectiu de què, tant els 

treballadors públics com els ciutadans, coneguen de primera 

mà als seus representants en cada àrea. Des de l’equip de 

govern es creu que “el millor govern és aquell que està al 

costat de la gent”. 

Segons Rubén Muñoz, “la repartició de les diferents 

delegacions és fruit de l’anàlisi dels diferents perfils amb 

els quals comptem al nou equip de govern.  Hem assignat 

les diferents regidories pensant sempre en les persones que 

millor poden gestionar cadascuna tenint en compte la seua 

preparació i experiència en temes relacionats amb aquests, 

tot i saber de la transversalitat de la gran majoria. Ara toca 

remar tots en una mateixa direcció, amb coordinació, 

comunicació, sintonia i en equip. I garantim que així serà.”.

En paraules de Jordi Pla, "transformarem Cocentaina de 

la mà de la gent. Ho farem amb participació i transparència. 

Hem fet un bon govern per superar els reptes del segle XXI. 

Volem una Cocentaina inclusiva, industrial, pròspera, verda 

i que no deixe a ningú enrere. I per això treballarem les 10 

persones regidores de l'equip de govern".
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Jordi Pla 

Alcalde 2023-25

Després 1r tinent d’alcalde. 

Urbanisme i Noves Tecnologies.

Paco Payá

Patr imoni  i  Habi ta tge , 

Turisme, Pedanies i Sectors 

Productius

Berta Íñiguez

Educació, Cultura, Promoció 

Lingüística i Benestar Animal

Javier Sansalvador

Festes i Serveis Socials
Amparo Ferrer

Transició Ecològica, Residus 

i Neteja Viària

Rubén Muñoz

1r tinent alcalde fins 2025. 

Alcalde 2025-2027. 

Recursos Humans, Seguretat i 

Obres i Serveis

Adrián Botella

Medi Ambient, Esports i 

Joventut

Marcela Richart

Fira, Tradicions i Cementeri
Marisa Abad

Hisenda, Ràdio i Sanitat

Irene Barrachina

Nucli Antic, Participació 

Ciutadana i Memòria Històrica
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L’Ajuntament de Cocentaina renova la retolació de les 
sales del Palau Comtal
La FPA Beniassèn s’ha encarregat de dissenyar i elaborar els sis socarrats que s’han 
instal·lat als accessos de les diferents sales del Palau i que substitueixen els antics 
panells que estaven molt deteriorats

E
l Palau Comtal de Cocentaina continua amb la 

renovació dels diferents espais museogràfics. En 

aquest sentit, fa uns mesos, el regidor de Patrimoni es 

va posar en contacte amb la direcció de la FPA Beniassèn 

i, concretament, va encarregar al taller de taulells i carrers 

una comanda molt especial: la renovació de la cartelleria de 

les sales mitjançant la tècnica del socarrat. 

Aquesta idea ja es va aplicar fa uns anys per a indicar les 

diverses sales del Castell de Cocentaina amb un resultat molt 

satisfactori. En el cas del Palau, també hi havia la necessitat 

de renovar els antics panells de metacrilat, molt deteriorats, 

i que assenyalaven les sales. Per a això, es va encomanar a 

NP Ajuntament de Cocentaina

la FPA Beniassèn que fabricara un total de sis taulells per 

a indicar la Sala d’Exposicions, la Capella de Sant Antoni, 

la Sala d’Armes, el Pati d’Armes, la Sala Daurada i la Sala 

d’Ambaixadors, realitzats amb una tècnica autòctona com 

és el socarrat i d’una mida homogènia per a tots els espais 

d’unes dimensions de 20 x 30 cm. 

Des de la regidoria de Cultura i Patrimoni, es mostraven 

molt contents pel resultat que s’ha obtingut i deia que 

«estem molt agraïts al taller de taulells i carrers pel magnífic 

treball que han portat a terme. Renovem la cartelleria d’un 

dels edificis més emblemàtics del poble amb una tècnica 

autòctona i de la mà de persones que estan formant-se i 

treballen perquè aquest art continue. 
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L’escola infantil municipal Sant Hipòlit obrirà un aula 
més en setembre
NP Ajuntament de Cocentaina

L
’alta sol·licitud de matrícules per a l’escola infantil 

municipal Sant Hipòlit ha motivat que des de la regidoria 

d’Educació s’obriga un aula més per al pròxim curs 

2023/2024.

Des que Generalitat Valenciana posara en marxa 

l’escolarització gratuïta de 2 a 3 anys, en Cocentaina s’havia 

produït un augment de la matrícula que va provocar que 

l’escola municipal tinguera dos aules de 2-3 anys i una d’1-2 

anys que no és gratuïta però que està becada pel govern 

valencià amb el bo escolar. Este fet junt a les inversions 

i millores del centre i un equip docent amb un projecte 

pedagògic renovat han determinat que durant els últims 

anys la matrícula haja anat en augment, tant que per a 

setembre d’aquest any les sol·licituds han superat totes les 

expectatives i fan necessari habilitar altra aula d’1-2 anys.

Esta necessitat va ser transmesa des del claustre a la 

regidora de l’àrea, , qui junt amb la regidoria d’Hisenda,  van 

estudiar fer els ajustos pressupostaris necessaris per cobrir 

aquesta necessitat i ampliar el servei públic.

Des de la regidoria s’ assenyala que «sempre hem defés 

uns serveis municipals dignes del que Cocentaina mereix. 

Ara el nostre poble necessita que obrim altra aula per a 

atendre als xiquets i xiquetes des d’un servei de qualitat, 

econòmic i municipal, per això en setembre tindrem un total 

de quatre aules obertes a Sant Hipòlit, una bona senyal del 

bon nivell educatiu que té el nostre centre».

Millores en la recollida selectiva a Cocentaina
NP Ajuntament de Cocentaina

F
a uns mesos que el Ple de l’Ajuntament de Cocentaina 

va aprovar que l’empresa que presta el servei de 

recollida de residus s’encarregara de llogar una grua i 

un camió de caixa oberta amb plataforma elevadora amb la 

finalitat de millorar el servei i evitar els problemes que estem 

patint per les avaries contínues que tenen els camions a 

causa de l’antiguitat que tenen.

Per una altra banda, a partir del dilluns 19 de juny, ja 

començaran a prestar el servei aquests dos nous vehicles, 

acabats de matricular. Per tant, seran dos camions que 

s’estrenaran al nostre municipi aquest mes.

La finalitat de portat a terme aquest lloguer és deguda al 

fet que encara es continuen fent gestions per a determinar si 

s’ha d’adjudicar el contracte de RSU i, mentrestant, cal donar 

el millor servei possible a la població. En definitiva, aquest 

estiu, no patiren els problemes d’avaries que hem patit en 

anys anteriors. Malgrat les deficiències que han pogut haver 

en el servei, les dades de recollida d’envasos que ens arriben 

des del Consorci ens indiquen que, juntament amb Alcoi, 

Cocentaina és la localitat que millor recicla els envasos.

Finalment, pel que fa a l’estat dels contenidors de resta, 

cal dir que estan ja reparant-se aquells que tenien algun 

problema en el sistema d’obertura i tancament. En qualsevol 

cas, es prega a les persones que detecten qualsevol 

deficiència, que ho comuniquen a l’Ajuntament perquè el 

personal tècnic ho solucione el més aviat possible.

Des de la regidoria s’ha declarat que «aquests nous 

vehicles que ara anunciem representen una gran millora en 

el servei de recollida selectiva». Així mateix, Paqui Ruiz va 

indicar que volia acabar la legislatura agraint a tot el poble 

la seua col·laboració i implicació per tindre una Cocentaina 

més neta i més sostenible.

El Mercat Municipal acabarà en juliol les actuacions de millora

D
urant aquestes tres últimes anualitats s’han dut a 

terme contínues millores al Mercat Municipal amb 

l’objectiu d’aconseguir un espai funcional, inclusiu, 

accessible i amb una estètica canviada i renovada. El Pla 

de renovació ha sigut panificat i executat durant aquests 

darrers tres anys, millorant i incorporant en cascun una 

sèries d’aspectes específics que es voran culminats durant 

aquest mes de juliol de 2023 amb la renovació de la porta 

principal d'accés al Mercat.

Les actuacions que s’ha dut a terme durant el període 

2020-2023 són les següents:

Millora de la instal·lació elèctrica i incorporació d’il·luminació 

de baix consum; Canvi del sistema de refrigeració i de la 

calefacció per un sistema més eficient; Obra i millora 

dels WC; Obra i creació d’un magatzem; Obra i unió dels 

puestos 4/5 aconseguint un puesto de majors dimensions; 

Millora estètica dels rètols i cartells informatius, amb una 

imatge unificada i inclusiva; Adaptació del puesto N. 1 per 

a l’exposició i la promoció del productes agroalimentaris 

locals i comarcals i canvi de la porta principal

En total parlem d’una inversió de 49.969,59 euros, dels 

quals s’ha obtingut un finançament provincial i autonòmic 

del 91,47 %. Amb tot açò, l’ aportació definitiva  municipal 

ha sigut de 4.264,03 euros. Per tant, es pot valorar l’obtenció 

d’uns resultats de millora molt importants i satisfactoris amb 

una aportació municipal mínima gràcies a  haver aconseguit 

un finançament públic extern tan important.

NP Ajuntament de Cocentaina
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Cata de aceites de la Cooperativa en el mercado central 
de Alicante 
Cooperativa Agrícola Católica  Coop. V. www.olielcomtat.com

E
l sábado tres de junio organizado por “Mestres 

del Sabor“, la marca que engloba a los productos 

cooperativos de la comunidad valenciana integrados 

en la federación de cooperativas agroalimentarias CV, tuvo 

lugar en el Mercado Central de Alicante una cata de nuestros 

aceites con nuestro técnico catador Iñaky.

A la cata asistieron influencers, periodistas gastronómicos 

y personas que previamente se inscribieron en el evento 

interesadas en nuestros aceites, teniendo muchas 

interacciones en redes sociales, dado el interés demostrado 

está prevista la celebración de catas de aceite en la sala de 

catas de nuestra almazara para los interesados en conocer 

La Cooperativa firma un convenio de colaboración con la 
Universidad de Alicante
Cooperativa Agrícola Católica  Coop. V. www.olielcomtat.com

L
a rectora de la Universidad de Alicante, Amparo Navarro, 

y el presidente de la Cooperativa Agrícola Católica de 

Cocentaina, Rafael Montava, suscribieron hoy (7/6/23), 

un convenio de colaboración para la realización en común de 

actividades de divulgación, de formación y de investigación.

El acuerdo marco que hoy se ha firmado tendrá 

como repercusión más inmediata la posibilidad de que 

estudiantes del grado de Gastronomía y Artes Culinarias 

de la Universidad de Alicante puedan realizar prácticas 

curriculares en las instalaciones de la cooperativa en la que 

se produce el Aceite Oli el Comtat (www.olielcomtat.com). 

El acuerdo de colaboración permitirá que el alumnado del 

grado tenga la oportunidad de conocer todo el proceso de 

obtención del aceite de oliva virgen extra que elaboran en 

la Cooperativa Agrícola Católica Coop. V. de Cocentaina y 

participar del trabajo que se realiza tanto en el campo, en la 

almazara o en los laboratorios de control de calidad.

Un acuerdo que no sólo beneficiará al grado de Gastronomía 

y Artes Culinarias, sino que también abre la puerta a estudiantes 

de los otros grados que se imparten en la Facultad de Ciencias 

que también podría realizar prácticas en las instalaciones 

de la cooperativa e impulsar proyectos de investigación.

Amparo Navarro ha destacado que “se trata de un 

acuerdo que amplía las opciones de realización de prácticas 

curriculares del alumnado de la Universidad de Alicante, 

y lo hace en una cooperativa con un arraigo centenario y 

que hoy en día es un referente en la producción de aceite 

de oliva virgen extra de calidad. Sin duda, una excelente 

noticia que abre la puerta a futuras colaboraciones en 

diversos ámbitos».

Por su parte, el presidente de la cooperativa contestana, 

Rafael Montava, aseguró que "es todo un orgullo estar hoy 

aquí y tener la oportunidad de firmar este convenio que abre 

la puerta a colaborar en otras  muchas cuestiones distintas".

Al acto de la firma del convenio que ha tenido lugar en 

el despacho rectoral asistieron, además de la rectora y el 

presidente de la Cooperativa, la decana de la Facultad de 

Ciencias, Magdalena Garcia; Arancha Valdés, coordinadora 

grado en Gastronomía y Artes Culinarias; Juana Jordá, 

directora de Gasterra, y el director de la Sede Universitaria 

de Cocentaina, José Miguel Molina Jordá por parte de la UA. 

Y Francisco Marset, vicepresidente de la Cooperativa; Jose 

Vicente Esteve Martínez, gerente; Milagros Llorens Seguí, 

Consejo Rector; Enrique Molto Mantero, socio, y Salvador 

Juan Castillo, Consejo Rector, por parte de la Cooperativa 

Agrícola Católica de Cocentaina.

variedades, características, maridajes etc.  asi como el 

proceso de elaboración de los  aceites  de la cooperativa. 
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Gran participació en la festivitat del Corpus Christi
Redacció

S
eguint en les tradicions i festivitats religioses, el 

diumenge 11 de juny, les dues parròquies contestanes 

i els convents tant franciscà com clarissa, van celebrar 

la festivitat del Corpus Christi i ho van fer, pràcticament de 

manera conjunta, ja que la celebració principal del diumenge 

i el tridu se celebra de manera interparroquial.

Des de l’Arxiconfraria del Santíssim Sagrament van 

preparar una completa programació que va arrancar el 

dimecres 7 de juny a la vesprada amb una interessant 

xarrada en el Patronat, promoguda per Càritas local, en la 

qual es va parlar de la influència que exerceixen les noves 

tecnologies en la societat actual i les conseqüències que això 

té en el nostre dia a dia. Ja el dijous va començar a l'Església 

de Santa Maria el tridu previ a la celebració del Corpus, amb 

les solemnes vespres i la celebració de l'Eucaristia, mentre 

que el dissabte va començar el dia amb la tradicional eixida 

a l'Aitana per a recollir sàlvia i poder arreglar el pas de Jesús 

Sagramentat i a la vesprada, després de les vespres es 

van efectuar diversos balls populars que van acompanyar 

l'encesa de les fogueres en la plaça Cardenal Férriz. La 

jornada va finalitzar amb la vigília extraordinària del Corpus 

a l'interior del temple parroquial.

Un dels més significatius va ser la solemne processó que 

va eixir al carrer en la vesprada del diumenge i en la qual 

van tindre un paper destacat els xiquets que enguany han 

rebut la Primera Comunió, però primer es va celebrar la 

Missa Solemne del Corpus Christi i en finalitzar l'Eucaristia va 

arrancar la processó precedida de nou de balls tradicionals 

amb el grup de danses Cocentana, així com de les evolucions 

de ‘La Muixeranga’ Penyeta Blanca i l'acompanyament de 

la colla Mal Passet.

El Santíssim Sagrament va recórrer carrers de costum de 

les principals processons baix pal·li i amb carro portat pels 

membres de l'Adoració nocturna masculina i es van fer 

també les oportunes parades d’oració a Jesús Sagramentat 

davant el Monestir de la Mare de Déu del Miracle, la 

plaça del Mercat, la plaça de l'Ajuntament i el Pla de la 

Font. Assenyalar que tot el trajecte de la processó va ser 

degudament engalanat amb plantes i herbes aromàtiques 

igual que Càritas va col·locar diferents pancartes amb lemes 

al·lusius al Dia de Caritat que es recorda cada any en el 

Corpus Christi.

Amb aquest acte de l'organització de la festivitat del 

Corpus Christi es tanca també un cicle en l'arxiconfraria 

del Santíssim Sagrament, el presidit per José Valls i Reme 

Palacios que després de tres anys presidint l'entitat, arriba 

a la seua fi.
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La confraria de la Mare de Déu del Carme va presentar 
el cartell anunciador de la festa
Redacció

E
l divendres 9 de juny, la parròquia de El Salvador va 

acollir l’acte de la presentació del cartell, revista i 

pregó de les festes de la Mare de Déu del Carme. La 

nova junta presidida per Pepa Cuesta i Sergio Moncho van 

confiar en Tere Cerver com artista d’il·lustrar la imatge de 

la festa i amb Reis Pascual, com a devota encarregada de 

pregonar dita festa.

L’acte es va iniciar amb la presentació de la imatge. Tere 

Cerver, junt amb els presidents van descobrir el cartell 

que en breu penjarà dels aparadors i anunciarà aquesta 

festa mariana. La dissenyadora Tere Cerver té una llarga 

experiència dintre del món artístic. Aquest no és el primer 

cartell que realitza per a anunciar les festes del poble, en 

el seu currículum té el fet d’haver creat cartells com el de 

la Fira o la Mare de Déu del Miracle. El cartell ens 

presenta una imatge senzilla i neta que té com a figura 

central l’escapulari que identifica a l’ordre dels Carmelos. 

Tot seguit, l’historiador i membre de la junta Pablo León 

ens va presentar una nova edició de la revista-programa. 

Pablo és el coordinador d’aquesta publicació que enguany 

compleix vint-i-cinc anys. La revista es va repartir eixe mateix 

dia i va estar disponible a la parròquia de El Salvador per 

a qualsevol feligrès. És totalment gratuïta i en ella trobem 

les efemèrides de la parròquia així com les activitats dels 

diferents grups parroquials. També inclou in memoriams i 

el programa d’actes.

Finalment va tindre lloc la paraula. La biòloga contestana 

Reis Pascual va ser l’encarregada de pregonar la festa. Reis 

ha sigut presidenta del Crist dels Llauradors i de la Pia Unió. 

Actualment és catequista de confirmació a la parròquia de 

Santa Maria i des que va nàixer és associada devota a la 

confraria del Carme gràcies a la devoció que sa mare Rafela 

li professava a la Mare de Déu de les ànimes.

En el seu discurs, Reis va exposar la importància que hem 

de tindre els laics en l’Església del segle XXI i en el foment i 

manteniment de devocions com aquestes, amb tot ens deia 

que és molta responsabilitat per a ella i que estava contenta 

pel fet de poder pregonar aquesta devoció contestana.

La festa del Carmen continua ara en juliol, des del 

divendres 7 de juliol fins el 15 serà el novenari i ja el 

diumenge 16 se celebrarà la festa gran amb l’Eucaristia 

solemne i la processó que recorre la part alta del Raval amb 

la imatge de la Mare de Déu del Carmen.
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Un any més, s’ha celebrat la festa del Patronat
Asunción Giner i el Cb Iris Contestà han rebut l’homenatge
Redacció

J
ust la setmana després del diumenge del Corpus, 

l’Església celebra la festivitat del Cor de Jesús i ací a 

Cocentaina, aquesta efemèride catòlica va lligada al 

Patronat.

Durant tota la setmana, la seu del Patronat compleix a la 

perfecció els vessants per a la qual està destinat: a albergar 

activitats esportives, culturals i religioses, és la llavor que 

mossén Eugenio va plantar i que any rere any continua 

germinat gràcies als socis, a les juntes directives que han 

passat i tots aquells que segueixen tenint el Patronat com 

a punt d’encontre.

La Junta actual, presidida per Jordi Boyero va començar 

el 2023 fort, amb l’organització de la Cavalcada Reial i el 

muntatge del campament reial, permetent així, que la màgia 

i la il·lusió dels Reis d’Orient estiguera al nostre poble per 

als xiquets i no tant xiquets.

Han tornat a eixir a Evangelitzar amb la Passió pels carrers 

de Cocentaina, han tingut el betlem del Patronat, el local ha 

albergat les activitats que els ha demanat la Pia, l’associació 

de Bonsais, Càritas... i han tingut també present l’esport, 

recuperant el futbol els dissabtes de matí a la pista del pati 

i recolzant l’esport femení, amb la creació, ja de manera 

oficial, del club handbol Patronat Sagrat Cor de Jesús en 

categoria femenina i de base.

I tot va desembocar en la setmana gran. Primer amb 

l’enramat i decoració de les banderetes anunciant l’arribada 

de la festa i després amb el tradicional partidet de futbol on 

els veterans s’enfronten als “joves” del Patronat.

Però els dies grans van arrancar dilluns 12 de juny amb 

els diferents campionats d’escacs, peonza, futbol 3x3, tenis 

taula, futbolí i balonmano i una multitud de tallers dirigits 

a tots els xiquets i xiquetes. El pati a més tenia un castell 

unflable per a delícia dels més xicotets. Més d’un centenar 

de xiquets de totes les edats van passar una vesprada d’allò 

més divertida.

Dimarts, com que se celebrava l’onomàstica de Sant 

Antoni i era festa al Convent, el Patronat va decidir tancar les 

portes i acompanyar als nostres franciscans en la celebració 

de l’Eucaristia i processó del Sant (la processó no es va fer 

perquè va caure una bona tronada). I és que clar, es tracta 

de sumar i no col·lapsar actes perquè la gent puga acudir 

a tot i no haja de triar.

El dimecres va ser el torn de la rondalla i coral L’Amistat 

dels jubilats. Sota la direcció de Rafael Almeria van oferir 

un bon programa coral als presents i enguany, sí que el van 

poder finalitzar (l’any passat una tronà va arremetre a mitjan 

concert i es va haver de suspendre).
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Dijous les risses estaven garantides amb el teatre. El grup 

del Patronat van oferir dos sainets “Sabater i colombaire” 

de Paco Barchino i “Dos consogres d’upa” de Paco Gisbert.

Ja divendres, va ser el dia gran del Sagrat Cor de Jesús. 

Primer va tindre lloc l’Eucaristia a l’Església de Santa Maria 

i després la processó, on els xiquets i xiquetes de primera 

Comunió són els encarregats de ser els portadors de la 

imatge de Sagrat Cor de Jesús.

Finalitzada la mateixa, es van reunir tots al pati del Patronat 

on, en primer lloc, el grup de danses del Patronat, dirigit 

per Reyes Sandoval va oferir dues dansades tradicionals.

Després va tindre lloc un dels moments més emotius de 

la nit: els homenatges.

A Asunción Giner Llorens tots la coneixen. Ella ha estat 

durant molts anys regentant una carnisseria, una herència 

que continua ara en mans de la seua filla Asun. El seu 

caràcter afable, extravertit i xarrador, fan que la sra. Asunción 

siga una persona volguda. A l’estar en un negoci local, coneix 

a tot el món. Ella va créixer amb el Patronat, té 91 anys i pico, 

per tant, ben bé podem dir, que és història viva del Patronat.

La sra. Asunción anava de xicona, el Patronat era el punt 

d’encontre per a xiquets i joves, i mossén era l’ànima matter, 

com ella diu, “tot ho feia bé, no li sabia mal res”, històries 

mil de la seua vivència al Patronat. La sra. Asunción s’ha 

convertit a més en una fidel transmissora d’un dels valors 

més importants del Patronat: la fe.

Com ella ens deia, sempre ha eixit a les processons i 

s’enduia a les seues netes i nets en ella. El dia de la festa, 

va ser valenta, i també va complir, no sols fent l’ofrena a 

l’eucaristia sinó que participant en la processó pegant tota 

la volta. Bona persona, humil, fidel devota, ha estat molt 

vinculada al Natzareno i també al Crist dels Llauradors per 

part del seu home i a la parròquia de Santa Maria, on segueix 

activa, resant bona cosa per tots.

Al Patronat és de les persones que no ha estat mai en 

primera fila, però que sempre ha estat a punt per a ajudar 

en el que se li ha demanat.

En fi, és una d’eixes dones a les quals cal imitar i seguir 

el seu exemple. Virtuts no li’n falten i és per eixe arrelo 

al Patronat, pel seu bon fer i saber transmetre els valors 

cristians, que el Patronat li ret aquest xicotet reconeixement.

L’altre reconeixement que el Patronat realitza és en el 

terreny esportiu. Des de la junta enguany s’ha volgut tindre 

present la trajectòria a Cocentaina d’un esport que està de 

celebració. Fa 50 anys, un equip de xiques decidia jugar 

a bàsquet i així naix, l’Iris Contestà, un club que des de 

sempre ha apostat per aquest esport, podríem dir, minoritari 

en comparació a altres.

L’Iris ha fomentat l’esport de base i també l’esport femení, 

fonaments necessaris perquè qualsevol disciplina puga 

prosperar. De la seua escola ix Montse Brotons, una gran 

jugadora que fins i tot, ha estat jugant a escala internacional. 

Tenen un equip sènior masculí i un gran planter mixt.

Enguany estan d’aniversari i és per això que el Patronat 
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volia formar part d’aquest camí, reconeixent eixa tasca feta 

per a mantindre viu l’esport del bàsquet a Cocentaina.

Finalitzat l’acte dels reconeixements, va tindre lloc 

l’entrega de trofeus per als xiquets i xiquetes que hi van 

participar el dilluns en els diferents tornejos. 

Jordi Boyero, president de l’entitat i mossén Eduardo 

Rengel tancaren aquest acte i posaven punt final a un nou 

curs del Patronat.

El convent dels pares Franciscans celebra la festa de 
Sant Antoni de Padua
Redacció.

E
l 13 de juny, la comunitat franciscana va celebrar la 

festivitat de Sant Antoni de Pàdua i al Convent, es 

van realitzar els diferents actes promoguts per l'Orde 

Franciscana Seglar.

Els programa preparat va començar el matí del diumenge 

11 de juny amb l'inici del tridu, a partir de les 18:30h, seguit 

de la celebració de l'Eucaristia en la mateixa església del 

Convent dels Franciscans. L'esmentat tridu va seguir en 

la vesprada del dilluns i ja el dimarts 13 de juny, dia de la 

festa del Sant, es va celebrar la Missa solemne. L'Eucaristia 

va estar presidida per mossén Javier Sanchiz, titular de la 

Parròquia del Salvador del municipi, i al costat d'ell van 

estar el rector de Santa Maria, mossén Eduardo Rengel i 

el guardià del Convent, frai Fernando Fuertes. En finalitzar 

la Missa estava prevista la processó pel recinte exterior del 

Convent però el fort aiguat que va caure abans de l'ofici 

religiós va portar a l'Orde Franciscana Seglar a decidir 

suspendre l'eixida de Sant Antoni de Pàdua al carrer, una 

processó en la qual participen els xiquets i xiquetes de 

primera Comunió. En canvi, dins del temple, es va realitzar 

la benedicció i repartiment del pa beneït de Sant Antoni 

entre els fidels. Els xiquets van poder fer-li també al Sant, 

l'ofrena de les seues flors blanques i es va donar a besar la 

relíquia a tots els fidels que van acompanyar i van celebrar la festivitat de Sant Antoni.
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El sainet dels Cavallets
Filà Cavalleria Ministerial

Q
uan una Filà ostenta un càrrec i més si és el de Capità, 

no sols es pensa en el tratge, el boato, les carrosses, 

l’esquadra especial, sinó que per sort, van sorgint idees 

que serveixen per a complementar i acompanyar dita capitania. 

Com concerts, follets explicatius, entrevistes, música... 

Els Cavallets, pioners en moltíssimes coses, vam tindre la 

idea de dibuixar, i donar forma al que seria l’heràldica de la 

capitania i, per tant, es va fer una presentació amb un sopar 

de germanor amb la presència de quasi la totalitat de la Filà. 

Però a més a més, també i abans de la publicació, vam 

tindre la idea, que no era la primera vegada, de representar 

un sainet fester, amb totes les característiques normals i 

formals del que és aquest tipus de representació. I el 10 

de juny i a les 8 de la vesprada i en un “Centre Cultural el 

Teular”, abarrotat, de gom a gom, vam posar en escena el 

sainet titulat: “DOS EREN DOS”. 

Una obra senzilla, graciosa, basada en fets i anècdotes de 

la filà, on ens en vam anar als anys 70 i 80, quan en les filaes 

encara ens féiem nosaltres els tratges de l’esquadra especial, 

on això dels boatos i favorites començava a aparéixer, i on ja 

la dona començava a participar en la festa. Un sainet, ple 

de contarelles, frases de doble sentit, que conduït per un fil 

argumental ens vam recrear veient una història entre real, 

inventada, anecdòtica, simpàtica, amb moments irònics, 

graciosos, i amb una bona dosi de comicitat. El públic es va 

quedar en ganes, cosa que al cap i a la fi vol dir que va agradar. 

L’escenografia, i el muntatge d’imatges en el ciclorama, 

va estar molt cuidat, on van aparéixer fotografies antigues 

del nostre poble, les esquadres de negres més antigues de 

la filà, la reproducció de “bocetos” de tratges de favorites, i  

sobretot, es va intentar reproduir la cafeteria d’un conegut 

hotel de Cocentaina. Fins i tot, van aparéixer unes imatges 

del famós concurs de TVE, “Un, dos, tres”. Per finalitzar, 

es va ressaltar l’heràldica de la capitania amb la música de 

fons de “Cavalleria Ministerial”.

Tots els actors i actrius són membres de la Filà, amb la 

particularitat que era la primera vegada que eixien en una 

obra de teatre. El Cartell també va ser obra d’una “cavalleta” 

de la Filà. 

QUADRE ESCÈNIC

ACTORS:

GUIÓ I DIRECCIÓ .- José Miguel López

PRESENTADORA.- Marta Bosch

QUADRE TÈCNIC

CARTELL.- Martina Faus.

IMATGES I MÚSICA.- Vicente Pascual i David Terol.

FOTOS,. J. M. Domènech; Arxiu Filà; Ricardo Martínez; 

Impremta Domínguez; Saúl Santonja i Ernesto Ferrándiz

MAQUILLATGE.- Carla Senabre.

ORGANITZACIÓ.- Maria José González.

MUNTATGE.- Iván Ripoll, Carlos Ripoll, José Antonio 

Ripoll, Dani Martínez, Manolo Valls, Rocio Briet. Emilio 

Brotons.

ASSESSORS.- Joan Aura, José Llorens, Juan Carlos 

Cardona i Rafael Briet.

TECNIC.- Paco Climent.

AGRAIMENTS.- Hotel Odón, Licores Sancho.

CAPITÀ 2023.- Marcos Castelló.

CAP DE FILÀ,.- Maria José Reyes. 
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Publicació festes 2023
Redacció. Fotos: Paco Sempere

E
l passat dissabte 24 de juny es va celebrar l’acte de 

la Publicació, acte oficial de les festes de Moros i 

Cristians i on la participació de les fialaes implica el 

seu compromís en eixir i formar part de les festes de 2023.

Amb el calor típic dels darrers anys de juny, la placeta de la 

Vila presentava un ple absolut en un any on a més, s’etrena 

la nova Junta de Festes presidida per Rafael Monar en el 

tema d’organització i també s’estrenava la nova corporació 

municipal amb Jordi Pla com a alcalde de Cocentaina i  

Javier Sansalvador com a regidor de Festes.

Després del res de l’angelus i el corresponent permís 

institucional, l’Ateneu Musical Contestana interpretava 

l’himne de festes, encenent el cor dels festers i festeres i 

públic en general que no van voler perdre’s aquest acte. Tot 

seguit va ser el Mal Passet qui encetava la comitiva i obria 

pas als publicadors que van fer la volta de diana.

Els primers foren els publicadors adults del bàndol cristià, 

liderats per Marta Bosch de la Cavalleria Ministerial, iniciaren 

la desfilada al ritme del pasdoble “Sara” de José Rafel 

Pascual Vilaplana.

Després va ser el torn del bàndol Moro, amb Marcos Giner, 

les 8 filaes participants desfilaren a la plaça de la Vila amb 

el pasdoble “Turégano” de Saúl Gómez i Soler.

I tancant la comitiva, els més menuts que de nou, i al ritme 

de “Paquito el Chocolatero” de Gustavo Pascual, van tindre 

l’ovació més gran del públic. El bàndol cristià estava conduït 

per Sofía Valls i el bàndol moro per Jimena Giner. Ells no van 

donar la volta de diana, sinó que van acudir al monument 

de Sant Hipòlit on van fer una ofrena del flors al Patró.

Finalment, grans i menuts, des de la part alta del Passeig 

i fins el monument de Sant Hipòlit van desfilar posant punt 

i final a la primera part de l’acte de la Publicació, ja que 

aquest va continuar per la nit amb les voltetes.

La festa ha encetat el compte enrere, ara amb la 

presentació de càrrecs i cartell anunciador i director de 

l’himne vivim els dies previs a la trilogia contestana que 

festegem en llaor de Sant Hipòlit Màrtir.
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Bàndol cristià
Formador-Sofía Valls Llorens
Cavalleria Ministerial -Júlia Navarro 
Flores
Maseros - Marc Hernández Cortés
Creuats -Bruno Cortés Oltra
Almogàvers - Vera Reig Ayala
Gentils - Àlex Cobos Pascual
Cavallers de Llúria- Aina Cuesta Vilaplana
Contestanos -Athenea Cerdá Barrachina
Contrabandistes-Mateo Ripoll Torres 

Formadora -Marta Bosch Franco
Cavalleria Ministerial -Aitana Castelló González
Maseros - Israel Hernández Monje
Creuats -Pablo Cortés Bravo
Almogàvers - Anna Gil Bernabeu
Gentils – Marcos Monar Miralles
Cavallers de Llúria -Jordi Vilaplana Pascual
Contestanos -Octavio Cerdá Bernabeu
Contrabandistes-Juan Vicente Ripoll Seguer

Bàndol moro
Formadora -Jimena Giner Castelló
Llana- Alba Giner Castelló
Muladís -Lola Albors Llopis
Manta Roja- Vera Sancho Sánchez
Mudéjares- Elia Martínez Payá
Guardia Jalifiana- Natxo López Cloquell
Kabileños - Aleix Moltó  Gisbert
Bereberes-Borts - Oriol Ivorra Bravo
Bequeteros-Carmen Aguilar Rodas

Formador - Marcos Giner Pérez
Llana - Paola Castelló Sirvent
Muladís -Miguel Albors Vidal
Manta Roja -Adolfo H. Sancho Agulló
Mudéjares- Maria José Payá Copel
Guardia Jalifiana - Mateo López Cloquell
Kabileños - Jose Enrique Moltó Moltó
Bereberes-Borts - Salvador Ivorra Giner
Bequeteros-Luis Aguilar Domenech
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Els Berreberes-Borts, guanyadors del campionat de cotos

I 
dintre del que són les festes, també s’organitzen activitats 

paral·leles al que són, podríem dir els actes oficials.

És el cas del campionat de cotos. El dissabte 10 de 

juny, la filà Guardia Jalifiana –Sahorins va albergar les 

eliminatòries del campionat on van participar 2 jugadors de 

cadascuna de les 16 filaes.

Redacció

I ja el dissabte següent, a la seu dels Gentils es van 

disputar les semifinals i final del campionat. Les semifinals 

es van jugar entre les filaes Bequeteros i Manta Roja i 

per altra banda, entre Mudèjars i Bereberes “ Els Borts”. 

La gran final la van jugar els Bequeteros i els Bereberes-

Borts, enduent-se enguany el títol de campions, la filà dels 

Borts. El premi va consistir en un cuixot patrocinat pel bar 

“El raspa d’Edu”, mentre que els subcampions van ser 

guardonats amb una caixa d’embotit i garrafa oli gentilesa 

de “Embutidos i jamones sierra de Mariola” i “Cooperativa 

Agrícola de Cocentaina”.

El calendari fester avança amb el campionat de futbol 

sala (dissabte 1 de juliol) i campionat de padel , divendres 

i dissabte 7 i 8 de juliol.

Fora del terreny esportiu tindrem també la presentació de 

càrrecs, dissabte 1 de juliol, la presentació del programa 

revista de festes, el divendres 14 de juliol al Pati d’Armes 

del Palau Comtal i amb entrada gratuïta.

I un any més, el diumenge 30 de juliol tindrem l’actuació 

d’estiu de Teló Teatre. Com és habitual, el grup local ens 

ofereix un comèdia al Pati d’Armes, una obra que s’emmarca 

i forma part del calendari fester. Les entrades es podran 

adquirir en taquilla del dimarts 25 de juliol al dissabte 29 a 

les portes del Palau des de les 17 de la vesprada fins les 20h.

L’obra estarà dirigida per Joan Aura i durà per títol “Les 

aparences enganyen”, sens dubte, una gran oportunitat 

per a passar una bona estona amb el grup contestà  que  a 

més, té també un paper important l’últim dia de la trilogia 

festera protagonitzant les ambaixades.
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Regidoria de Medi Ambient
Isabel Sancho. ADL/MEDI AMBIENT

“Aci comença la mar”

L'alumnat de quart de primària de l'ESO del col·legi el 

Bosco han estat treballant en un projecte de sensibilització 

i presa de consciència. “Aci comença la mar”, en els 

embornals, molts residus xicotets arriben a la mar i 

provoquen tot tipus d'efectes nocius en la flora i la fauna 

marina. 

Els embornals pròxims al centre formatiu s'han retolat 

amb aquest missatge; a la nostra mà es troba que no arribe 

a la mar residus com, vidres, llandes, plàstics, fustes, olis 

i greixos. 

Reciclatge d'enderrocs

Grans i voluminosos, els enderrocs són residus generats 

en la construcció, remodelació, reparació i fins i tot demolició 

de diverses infraestructures. En els últims anys, l'acumulació 

d'aquests residus ha crescut exponencialment i la seua mala 

disposició, tractament i gestió genera impactes negatius a 

nivell ambiental i social.

Al llarg del nostre terme municipal no deixem de trobar-

nos restes de les diferents obres que han anat escampant 

veïns que han realitzat alguna reforma deixant els residus 

en llocs no apropiats, generant impacte i en alguns casos 

contaminant la superfície del sòl.

Volem recordar que existeix l'ecoparc per a poder depositar 

un particular, aquests residus (taulells, restes de ceràmica, 

etc) generats en les xicotetes reformes domèstiques, amb 

un límit de pes de 60 km.

D'altra banda, els contenidors d'obres, es col·loquen en la 

via pública per al seu reciclatge. Es poden llogar i qualsevol 

persona física o empresa amb llicència d'obres pot sol·licitar 

la seua instal·lació perquè, una vegada tirats els enderrocs, 

siguen recollits. Una vegada plens, es comunica la seua 

retirada o substitució segons corresponga a una empresa 

homologada i especialitzada. 

Què fer amb els residus d'amiant? L'amiant és un material 

perillós que va ser molt utilitzat a Espanya en la construcció 

d'edificis. Per exemple la "uralita", també conegut com a 

"fibrociment". Encara que la seua presència no és perillosa 

en si mateixa, les seues fibres microscòpiques poden arribar 

als nostres pulmons o reg sanguini, per la qual cosa ha de ser 

manipulat per una empresa especialitzada i amb autorització 

per al seu transport i gestió. 

# canviclimàtic: “Tota acció compta per menuda que siga”
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Concierto extraordinaro “José Pérez Vilaplana” de la 
Unión Musical Contestana
José Luis Muñoz Huércano

Vicepresidente Unión Musical Contestana

D
entro de los actos que se van a celebrar el presente 

año 2023 en conmemoración del 25º aniversario del 

fallecimiento de don José Pérez Vilaplana, conocido 

popularmente como el Mestre de la Música, el día 17 de 

junio, a las diez de la noche, en el Patio de Armas del 

Palau Comtal de Cocentaina, la banda de la Unión Musical 

Contestana celebró el concierto extraordinario a “José Pérez 

Vilaplana”, cuyo programa estuvo íntegramente conformado 

por piezas compuestas por el mestre contestano.

Tras unas breves palabras por parte del presentador 

del Concierto, Moisés Sellés Pérez, en el que hizo una 

semblanza general de la vida de José Pérez Vilaplana, 

haciendo hincapié en su carrera musical y sus éxitos como 

compositor y director de la Unión Musical Contestana, dio 

paso a la actuación de la banda que, bajo la dirección de 

su director titular Ferrán Sanchis Gandía, interpretó en 

primer lugar Homenatge, pasodoble del año 1973, primer 

premio nacional de composición en 1987 en las Hogueras 

de San Juan de Alicante; y seguidamente, Gentileza 72, 

marcha cristiana del año 1972, dedicada a la Fila Gentils 

de Cocentaina en el año de su capitanía, obra que fue 

primer premio de composición en el 9º Festival de Música 

Festera de Alcoy. A continuación la banda interpretó Raf-Gin, 

marcha mora del año 1982, dedicada a su maestro y mentor 

don Rafael Giner Estruch, que le precediera como director de 

la Unión Musical Contestana y  que en el año 1955 propuso 

a José Pérez Vilaplana para subdirector de la banda,  cargo 

que ocupó a la edad de 26 años; y seguidamente Fomento 

Musical, marcha cristiana del año 1972 dedicada a todos los 

músicos y educandos de la Unión Musical Contestana. La 

primera parte del concierto continuó con la interpretación de 

Segrelles, pasodoble del año 1967. La melodía de esta obra 

le surgió al Mestre mientras le cantaba unas melodías en 

forma de nana a su sobrina Milagro Castelló Pérez mientras 

la dormía en su mecedora. Está dedicada al pintor de Albaida 

José Segrelles Albert del que José Pérez Vilaplana era un 

gran admirador. Fue premiada con el primer premio en 

el concurso de composición de Alcoy en el año 1967. La 

primera parte del concierto finalizó con la interpretación de 

Castelláns 87, marcha cristiana dedicada a la fila Castelláns 

de las Fiestas de Moros y Cristianos del barrio de San Blas 

en Alicante con motivo de su capitanía; continuando con El 

Mahdi, marcha mora del año 1976, dedicada a la Fila de 

la Llana de Cocentaina con motivo de su capitanía. Tras la 

interpretación de esta pieza tuvo lugar un breve descanso.

La segunda parte del concierto en honor a don José Pérez 

Vilaplana, comenzó con la interpretación de Llácer García, 

pasodoble del año 1973, continuando con Als Berebers, 

marcha mora de 1972, dedicada a la Filà Bereberes Els 

Borts de Cocentaina, de la que el Mestre era “Bort d’Honor” 

y “Socio de Número Perpetuo”, obra premiada con el 

segundo premio en el primer concurso de Música Festera 

de Villena. Seguidamente la banda interpretó Bohemios del 

29, pasodoble dedicado en el año 1955 a la peña artística La 

Bohemia de Cocentaina. De esta pieza la banda de la Unión 

Musical Contestana tiene el honor de ser la única que puede 

interpretarla por expresa voluntad del Mestre. El programa 

del concierto continuó con la interpretación de Guardia 

Jalifiana, marcha mora del año 1952 dedicada a la Filà 

homónima de Cocentaina, de la que José Pérez Vilaplana era 

“Fester de Honor”; y Cagamistos Capitá, marcha cristiana 

dedicada al festero de la Filà Maseros de Ibi, Francisco Mira 

Brotóns, con motivo de su capitanía cristiana del año 1990. 

Ya en la recta final del concierto, la banda interpretó Voluntat 

de fer, marcha mora que consiguió el Segundo Premio en el 

5º Festival de Música Festera organizado por la Asociación 

de Sant Jordi de Alcoy en el año 1968, cuyo título es toda 

una declaración de principios.

Llegados a esta altura del concierto, el presentador, Moisés 

Sellés Pérez, cedió la palabra a la presidenta de la Unión 

Musical Contestana, Neli Jover Sellés, que agradeció al 

público su asistente e hizo entrega de varios obsequios 

conmemorativos del Concierto, entre ellos uno a los familiares 

del mestre don José Pérez Vilaplana, cerrando el turno de 

palabra la intervención del presidente de la Federación 

Junta de Fiestas de Moros y Cristianos de Cocentaina, Rafael 

Monar Blanes, y del alcalde de Cocetnaina, Jordi Pla Valor.

El programa del concierto finalizó con la interpretación de A 

mos pares, marcha mora del año 1959 de la que la banda de 

la Unión Musical Contestana tiene el honor de ser la única 

que puede interpretarla por voluntad expresa del Mestre y 

que constituye la pieza más emblemática de la banda de 

la Unión Musical Contestana que la identifica allí donde 

va. Para la dirección de esta pieza el director titular Ferrán 

Sanchis Gandía cedió la batuta a Francisco Valor Lloréns, 

subdirector de la banca. Durante la interpretación de esta 

obra el público asistente se unió con sus aplausos a los 

acordes de la banda rindiendo también sentido homenaje 

al compositor don José Pérez Vilaplana. Y para dar por 

concluido el acto la banda volvió a interpretar Bohemios del 

29, poniendo así el broche final a un maravilloso concierto.
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Cocentaina acollirà la novena edició del SENT-ME

NP Ajuntament de Cocentaina

La proposta educativa d’aquesta edició es centra en les Jornades de Composició 
Musical, obertes a tots els compositors professionals i amateurs, impartides pel 
reconegut compositor Andrés Valero-Castells, catedràtic del Conservatori Superior 
de Música de València.

E
l concert inaugural d’aquesta 

novena edició tindrà lloc el 

dilluns 10 de juliol i, com 

tota la resta de les actuacions, 

serà a les 22.00 h i al Palau 

Comtal. L’orquestra encarregada 

d’ inaugurar aquesta edició 

del Sent-me serà l’Hesperian 

Symphony Orchestra, dirigida pel 

mestre contestà Ignacio García-

Vidal, una orquestra avalada 

per més de 100 actuacions en 

destacats festivals de música 

clàssica arreu del territori nacional. 

El Palau acollirà la interpretació 

d’una de les simfonies més 

conegudes i belles de la Història 

de la Música: la Simfonia número 

9 «del Nou Món» del compositor 

txec Antonín L. Dvorák.

Per una altra banda, el SENT-

ME comptarà el dia 11 de juliol 

amb la presència del conegut i 

reco-negut actor Pepe Viyuela 

i del baríton Luis Santana que 

presentaran l’espectacle «Río de 

poesía», un simpàtic recital amb 

molt de sentit de l'humor que es construeix a partir d’una 

selecció de frag-ments i relats dels grans escriptors de la 

literatura espanyola amb la visió personal d'un dels actors 

més estimats i carismàtics de l'escena nacional.

Una altra de les sorpreses 

atractives amb les qual comptarà 

enguany el simposi és l’actuació, 

el di-mecres 12, de Capella 

de Ministrers, grup de música 

barroca creat  i  d i r ig i t  pel 

musicòleg Carles Magraner, que 

acaba d’estar guardonat amb el 

prestigiós Premi Internacional 

de la Música Clàssica 2023 

(ICMA). A Cocentaina ens 

portaran l’espectacle «Al·legoria 

de l’Amor», sobre la introspecció 

i l'esperit en la cort dels ducs de 

Calàbria, una selecció acurada 

de nadales populars i pastorals, 

com també de Nadal i amatòries.

Tancarà aquesta gran edició la 

secció de metalls de l’Orquestra 

de la Comunitat Valenciana (OCV) 

dins del cicle «Les arts amb tu» 

que ens oferirà un programa amb 

peces de Chris Hazell, Georges 

Bizet i bandes sonores d’èxit de 

Jhon Williams, com ara ET o Star 

Wars. 

El preu de l’entrada per a cada 

concert serà de 5 euros i la venda s’obrirà al mes de juny. 

Tota la informació de SENT-ME COCENTAINA 2023 es pot 

trobar en la web https://www.cocentaina.es/es/patrimoni-i-

cultura/sent-me o en el telèfon 965592795. 



CULTURA22 Revista El Comtat juliol 2023

Extraordinari concert del Just Sansalvador
Joan Jover i Domínguez

E
l passat diumenge dia 4 de juny, l’Orfeó Contestà Just 

Sansalvador va oferir un extraordinari concert al Centre 

Cultural el Teular, amb el patrocini de la Regidoria de 

Cultura del nostre Ajuntament, a qui l’Orfeó vol expressar el 

més sincer agraïment. Així mateix, també cal agrair a Ràdio 

Cocentaina, la veu del Comtat, la seua col·laboració.

El ja tradicional concert de primavera-estiu que l’Orfeó 

celebra per aquestes dates sempre és molt especial per a 

tots els seus components, tots ells sota la direcció del seu 

mestre, Enric Peidro i Baldó, van escollir una programació 

força atractiva i popular, la qual va estar preparada amb 

molta cura, però sobretot amb molt d’entusiasme i il·lusió; 

sentiments que van voler compartir amb tots els presents 

a la sala del Teular. Tots junts varen compartir i gaudir una 

vetlada agradable i musical.

El concert va constar de dues parts ben diferenciades 

l’una del altra: en la primera, van interpretar una peça 

del cançoner popular castellano-leonés, «Límpiate con 

mi pañuelo», amb una harmonització del músic valencià, 

Eduardo Cifre. Tot seguit, interpretaren una mostra de 

populars havaneres. L’havanera és un gènere musical dels 

denominats d’anada i tornada, que té el seu origen en el 

segle XIX a Cuba, però popularitzada en versió orfeònic al 

nostre País Valencià, sobretot a Torrevella i a Crevillent. 

De Sebastian Iraider interpretaren, «La paloma», seguida 

de «El abanico», de Joan Traiter. Continuant en la «Paloma 

mensajera», del crevillentí José Ruiz Casch. Va finalitzar 

aquest bloc d’havaneres amb «Salió de Jamaica», de Manuel 

Ángel Viro. El concert va continuar amb la interpretació del 

«Coro de románticos», de la sarsuela «Doña Francisquita», 

d’Amadeo Vives, a la qual li va seguir «El coro de esclavos» 

de l’òpera, «Nabucco», de Giuseppe Verdi, obra basada 

en l’antic testament. Finalitzaren aquesta primera part 

amb una de les cançons més conegudes de Nino Bravo, 

«Noelia»; l’Orfeó Just Sansalvador va voler solidaritzar-se als 

homenatges que estant dedicant-li per tot arreu al cantant 

d’Aielo en el 50 aniversari de la seua mort.

La segona part va estar dedicada tota, a retre un homenatge 

al mestre suecà José Serrano, en el 150 aniversari del seu 

naixement: Josep Serrano i Simeon naix a Sueca (la Ribera 

Baixa) el 14 d’octubre de 1873 i mor a Madrid el 8 de març 

de 1941, a causa d’un càncer d’esòfag. El mestre Serrano 

va ser un compositor valencià que va gaudir d’una gran 

popularitat a principi del segle XX per les seues conegudes 

sarsueles, de les qual ens en va deixar més de 50. Tots els 

títols formen part del repertori habitual d’aquest gènere 

musical. Així mateix, té compostos diversos pasdobles 

populars valencians. 

Per donar-li més sabor castís a aquesta segona part, 

l’Orfeó va comptar amb la participació de la soprano Charo 

Martos, i del tenor Vicent Alventosa, que interpretaren 

en primer lloc, en la veu de Charo Martos, «El Carro del 

Sol», cançó veneciana. Seguits de dos fragments de la 

sarsuela «La Dolorosa», en la qual van ser protagonistes 

les veus de Charo i de Vicent. Continuaren amb una altra 

popular sarsuela, amb la dolça veu de Charo, 

«Los Claveles», de la qual escoltàrem «Que te 

importa que no venga». Finalitzaren aquest 

recorregut de sarsueles amb tot l’Orfeó i la 

potent veu de Vicent en la «Canción húngara», 

de la sarsuela «Alma de Dios». Totes aquestes 

peces musicals van estar acompanyades al 

piano, amb la perícia i mestria habitual del seu 

director, Enric Peidro i Baldó.

Van tancar aquest extraordinari concert 

amb la interpretació de «L’Himne Regional 

Valencià», amb música del mestre de Sueca i 

lletra de Maximilià Thuos i Orts; el qual va ser estrenat en 

l’Exposició Regional Valenciana, el 22 de maig de 1909 en 

la inauguració d’aquest esdeveniment.

Des d’aquestes pàgines del Comtat, volem agrair i donar 

l’enhorabona a l’Orfeó i al capdavant el seu director per 

aquest extraordinari concert. Així mateix, volem felicitar a 

Charo Martos i a Vicent Alventosa per la seua magnífica 

interpretació, ja que amb les seues veus ens van posar a 

tots els pels de punta. 
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Magnífica actuació de l’Amistat al Patronat
Joan Jover i Domínguez

E
l passat dia 14 de juny, la 

Rondalla i Coral l’Amistat 

de l’Associació de Jubilats 

i Pensionistes de Cocentaina va 

realitzar un extraordinari concert 

a l’emblemàtic pati del Patronat, 

concert inclòs dins dels actes 

culturals que la Junta Directiva 

del Patronat va organitzar per a 

celebrar la festivitat del Sagrat Cor 

de Jesús.

Per a aquesta entitat musical 

de persones majors, sempre és 

una satisfacció el que any rere 

any la Junta del Patronat compte amb elles per a participar 

en la seua Setmana Gran que tots els anys es celebra per 

honrar al seu fundador, persona tan estimada i recordada 

per tots, com era el nostre benvolgut Mossén, que després 

d’haver passat 100 anys d’història, la seua obra continua 

estant present en la vida local del nostre poble, com ho 

demostren les diferents activitats que desenvolupa l’entitat 

al llarg de l’any.

El concert va constar de dues parts, amb una programació 

força atractiva i de populars cançons de tota la vida: 

just encetaren la primera part amb un nostàlgic bolero 

“Viajera”, escrit per Francisco del Val en 1947. Tot seguit 

interpretaren una romàntica balada del brasiler, Roberto 

Carlos, “Amigo”. Dels mestres Sautullo i Verd escoltarem, 

“Ronda de enamorados”, de la sarsuela «La del soto del 

parral». Seguida d’un altra balada, “Vereda tropical”, del 

mexicà, Gonzalo Curiel. Continuant amb la famosa havanera 

de “Don Gil de Alcalá”, del mestre valencià, Manuel Penella. 

Seguit d’un romàntic bolero, “Quiéreme mucho”, del músic 

cubà Gonzalo Roig. Tancant la primera part amb un altra 

popular havanera, “La bella Lola”.

 Continuant la segona part amb més música popular, en 

la qual interpretaren, en primer lloc, una tropical balada 

del compositor cubà d’origen espanyol, Moises Simons, 

“Cubanacan”, escrita en 1936. De la sarsuela «La rosa 

del azafrán»; amb música de Jacinto Guerrero, escoltàrem 

“El coro de espigadoras”. Tot seguit, de Manuel Alejandro, 

interpretaren el popular pasdoble “Viva el pasodoble”. Al 

qual li va seguir un alegre «corrido» escrit pel mexicà, Juan 

Gabriel “Me gustas mucho”, que va popularitzar Rocío 

Dúrcal. Seguida de un altra romàntica balada, “Donde estás 

corazón”, del músic català afincat a Mèxic, Luis Martínez 

Serrano. Continuant amb una cançó plena de sentiments, 

de Julio Iglesias, “Un sentimental”. El concert va finalitzar 

amb la interpretació de l’himne dedicat al Patronat, amb 

música de Rafael Cantó i lletra de Joan Jover.

El concert de la Rondalla i Coral l’Amistat va estar dirigit 

pel seu mestre i director, Rafael Cantó Almería, que sota la 

seua batuta van quallar una excel·lent actuació, com així ho 

va saber apreciar i reconèixer el nombrós públic que omplia 

el pati del Patronat, amb calorosos aplaudiments.

Des d’aquestes pàgines del Comtat, felicitar i donar 

l’enhorabona a la Junta Directiva del Patronat per tota la 

tasca que ve realitzant i encoratjar a totes les persones que 

treballen per l’entitat a continuar l’obra que va crear fa cent 

anys el nostre benvolgut i recordat Mossén.
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El mes de maig d’aquest any ha estat molt intens
Fòrum per la Memòria Històrica i Democràtica a Cocentaina

E
l mes de maig d'aquest any ha estat molt intens: la 

convocatòria d'eleccions autonòmiques i municipals 

ens has trastocat algunes celebracions o actes en 

els que hauria estat interessant la seua participació i més 

dignes. 

Pel que fa als actes en els que el Fòrum participa o realitza, 

tenim clar que hem de fer un esforç per a mobilitzar i tractar 

d’animar a la participació de les persones interessades. De 

la mateixa manera, som conscients que cal fer un esforç 

general perquè la informació arribe a la màxima gent possible 

-també a la que no participa activament d’aquests actes-. 

Hem de saber que la Memòria Històrica i Democràtica ha 

estat manipulada i emmudida, i és precisament per això 

que se li ha de donar veu i  treballar per aconseguir la seua 

integració en l'educació i la societat.

L'exposició i la introducció del "No Oblidem" continua el 

seu recorregut i tancarà aquest curs a l'IES Rodolfo Llopis 

de Callosa d'en Sarrià, amb la col·laboració de l'IES i del 

Col·lectiu per a la recuperació de la Memòria Històrica de 

Callosa d'en Sarrià. Ho farà tant al voltant de les activitats de 

l'IES com en la visita guiada de l'associació Memorialística 

de Callosa. Moltes gràcies.

El 16 de maig es va presentar, a la seu d'Alcoi de la 

Politècnica de València, el llibre Rutes de la Memòria Obrera 

del País Valencià, editat per FEIS-CCOO. La presentació, 

a càrrec de Lluís Torró i Pedró Juan Parra es va centrar 

especialment en la ruta que ens és més propera:  “les 

Vagues Generals del Tèxtil: 1974, 1975 i 1976”. És molt 

interessant aquesta part de la història de les nostres 

comarques relativa a la implicació de la lluita obrera contra 

la dictadura Franquista.

La vespra del 18 de maig participarem en l'acte organitzat 

a la casa de la joventut pels tres alumnes de l'IES Pare 

Arques de Cocentaina seleccionats per l’FVMP per a viatjar 

a Mauthausen, -Arnau, Sara i Ainhoa- i el seu professor Àlex 

Barber. Van compartir amb nosaltres les seues vivències i 

emocions en visitar el camp de concentració en el dia de la 

commemoració del seu alliberament, el 5 de maig de 1945. 

Ens van explicar com havien viscut l’experiència d’estar 

en un lloc on va succeir el genocidi nazi contra tota mena 

d’éssers humans, entre els quals va haver Republicans 

Espanyols represaliats per haver lluitat contra el feixisme, per 

defensar les llibertats i la democràcia. Ara cal explicar-ho. 

El dissabte 20 i continuant amb la participació del Fòrum 

dins de les activitats del 150é aniversari de la Revolució del 

Petroli, visitarem l'entorn del Molí Canti i Barxellet, on va 

començar el conflicte l’abril del 1873. Gràcies. 

El Campus Alcoi de la UA, el #CEFIRE d'Alcoi i 

#Revolta1873 organitzen unes jornades internacionals amb 

motiu del 150é aniversari del Petroli. Les jornades seran 

el divendres 7 de juliol a #Cocentaina (Centre Cultural "El 

Teular" Cocentaina) i el dissabte 8 de juliol a #Alcoi (Cambra 

de Comerç, Indústria i Serveis d'Alcoi). El Fòrum col·labora 

amb l'exposició que va realitzar la UNESCO d'Alcoi al 125é 

aniversari.

És coneguda la vinculació i la participació d’alguns 

membres del Fòrum en diverses edicions de l'associació La 

Desbandá d'Andalusia en què es recorda cada any al mes 

de febrer el genocidi de la carretera de la mort de Màlaga 

a Almeria. En aquesta ocasió participarem també en la 

primera marxa "0". Retirada de La Desbanda de Barcelona 

a Port Bou. Molts d'ànims per a continuar els pròxims anys, 

Encarna, Josep Lluís, Joan i Maite.

Al debat electoral organitzat per l’AAVV, celebrat a 

Cocentaina el 23 de maig, amb els caps de llista d'EUPV, 

COMPROMÍS, PSPV-PSOE i PP, per a les eleccions 

municipals i autonòmiques del diumenge 28 de maig, els 

vam preguntar si creien necessari en l’àmbit de l'Estat, 

País i com no, a Cocentaina, que la Memòria Històrica 

i Democràtica s’incloga en els currículums d'educatius, 

per tancar les ferides de les víctimes oblidades i perquè la 

crispació a la societat Espanyola disminuïsca.  Els quatre 

alcaldables van dir que pel que fa a nivell de Cocentaina 

col·laboraran amb aquesta finalitat i amb el Fòrum.

La Comissió Cívica d'Alacant per a la Recuperació de 

la Memòria Històrica ha retut homenatge a les més de 

300 víctimes del bombardeig feixista del Mercat Central, 

ocorregut el 25 de maig de 1938, en el 85é aniversari. 

Un acte emotiu al qual han assistit més de 200 persones 

i que ha comptat amb una representació del bombardeig 

realitzada per alumnes d'Arts Escèniques de l'IES Verge del 

Remei, així com amb la presentació d'un quadre emulant 

el Guernica.

Els enllaços del Fòrum:memoriahistoricacocenta

ina@gmail.com https://www.facebook.com/profile.

php?id=100063524680380 https://sites.google.com/view/

frummhidcocentaina/p%C3%A0gina-principal
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Republicans a l’exili  (24)
Fòrum per la Memòria Històrica i Democràtica a Cocentaina

H
em parlat de republicans que patiren repressió de 

presó. Altres no patiren presó (o molt poca) però, 

van haver de jurar i perjurar haver sigut sempre fidels 

al feixisme. A més, hagueren de presentar els suficients 

i convincents avals per poder iniciar una «normal» vida 

post-bèl·lica. És a dir, visqueren un trauma molt humà al 

rebaixar la seva dignitat; tant que els va quedar seqüeles. 

També hi van haver dones represaliades, humiliant-les i 

vexant-les tant descaradament com el ser rapades. D’açò 

en parlarem un altre dia. 

Hui volem fer menció dels republicans que hi hagueren 

d’exiliar-se fugint de la repressió franquista. A partir de 

febrer de 1939 fugiren milers i milers de republicans 

per la frontera dels Pirineus. Gran quantitat d’essers 

humans espanyols anaren a parar a camps de refugiats 

o d’internament; l’eufemisme que aplicar França. Eren

camps de concentració purs i durs, amb unes condicions 

infrahumanes que feren història. Bona part d’ex-soldats de 

Cocentaina passaren per aquests camps per agafar-los el 

final de la guerra a Catalunya. N’hi hagueren molts camps 

de concentració; però, els que més memòria ha quedat, 

són els d’Argelers i El Barcarès. 

D’això ha quedat molta bibliografia per arxius i biblioteques; 

però, hui volem parlar-vos de l’exili concret que feren uns 

socarrats a Argèlia (Orà) la primavera de 1939. D’això tenim 

prou informació  detallada dels que van anar a Orà. Això 

ho devem a les memòries  escrites de Juan Garcia Pla. 

Unes memòries que estan demanant ser publicades per 

la mort de Déu; la falta de sensibilitat del règim del 78 les 

té encara inèdites. Cal dir a més, que per la desmemoria 

que hem viscut, estem convençuts que no coneixem tots 

els que s’exiliaren.

Així i tot, basant-nos en aquestes memòries sabem que 

foren una dotzena de republicans cocentainers que pegaren 

a fugir en diferents vaixells que citarem tot seguit. Tenim una 

llista de 12 socarrats amb noms i cognoms que mereixen 

constar en una relació pública perquè quede memòria. 

Dos d’ells foren els primers que eixiren de Cocentaina per 

gestionar a Alacant tots els passaports. Els altres anaven 

arribant fins al port conforme podien. 

Un vaixell que va estar disposat a embarcar gent va ser 

la vesprada del 19 de març de 1939 des del port d’Alacant 

cap a Orà. Fou un carboner, «l’Africa Trader», amb bandera 

anglesa, que  salparia ben entrada la nit sense precisar 

l’hora. Finalment, desprès de tot un dia consternats, 

pogueren ajuntar-s’hi nou republicans que havien sigut 

regidors de Cocentaina. L’espera, en veure quins podrien 

arribar i quins altres no, fou llarga i dolorosa. A més, 

hagueren de sortir sense saber res dels que no havien 

arribat. Tot i així, l’espectacle en veure com tots intentaven 

embarcar fou dramàtic. Havia persones que ho feien (com 

si foren rates) per les cordes que subjectava el vaixell al 

moll. Tots no arribaven a coberta sencers; alguns els queia 

la maleta a l’aigua, però aconseguien pujar; altres no ho 

aconseguien i queien a l’aigua amb el sac de mà inclòs. 

Tant la coberta com les bodegues anaven ataquinats com 

a sardines. No hi havia cap racó lliure.

Tardaren tres dies en arribar a Ora, però sense deixar-

los  desembarcar, ni tant sols entrar al port. Continuaven 

angoixats per la sort dels companys absents.

Estant immobilitzats ben prop del port d’Orà, veren un dia 

entrar el vaixell «Stanbrook», el darrer que va eixir del port 

d’Alacant amb més de 4.000 republicans i republicanes. 

Els nostres paisans de «l’Africa Trader» s’ompliren de goig i 

impaciència pensant si els companys cocentainers venien 

en ell. Sense poder esperar José Torró Valls i Francisco Reig, 

bons nedadors, saltaren a l’aigua dirigint-se cap el vaixell que 

estava entrant protagonitzant un espectacle multitudinari 

dels passatgers. Reberen una sonada i calorosa ovació dels 

dos vaixells, que estaven l’un al costat de l’altre. A més, els 

tiraren una corda per poder accedir a «l’Stanbrook». Açò ho 

feren per veure quins companys dels que s’havien quedat 

havien pogut lliurar-s’hi de le repressió dels guanyadors 

de la guerra. Efectivament, prompte veren entre la gran 

multitud d’aquell vaixell als germans «Panorra»: Salvador i 

Batiste Martí Palacios, que en una abraçada es van fondre 

com un puny. Esgotat l’espai, veurem qui més trobem en 

el mític Stanbrook.
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Ceip Sant Joan Bosco. Tertúlies literàries
Imma Calatayud Díaz. 

Cap d’estudis. CEIP San Juan Bosco

L
es tertúlies literàries, pel meu punt de vista, m’han 

ensenyat a veure l’altra cara d’un llibre. També ha sigut 

de molt de profit comparar la versió cinematogràfica 

amb el llibre.

Segons diuen els meus companys/es, la meva participació 

en les tertúlies ha sigut màxima, ja que portava unes 

anotacions molt precises.

M'agrada molt compartir amb els meus companys/es els 

pensaments sobre les tertúlies. A mi em fa entendre parts 

del llibre que no podria entendre, sense l’ajuda dels meus 

companys/es. Per a mi, la meva seguretat al parlar en públic 

ha millorat considerablement.

Al proper curs voldria que es repetira aquesta experiència, 

amb una expansió de 3 dies a la setmana, per a poder donar 

la nostra opinió amb més llibertat i poder tindre més temps 

per a expressar millor les nostres opinions i comentar-les 

detingudament.

En comparació amb les altres lectures de l’escola esta 

m’ha motivat a seguir llegint per a expressar les meves 

opinions amb els company/es o amb la família (sobre el 

meu llibre personal de casa).

Oriol Miralles

Este año gracias a la idea de Imma, una de mis tutoras, 

he aprendido muchos valores, además de eso, hemos 

compartido muchas cosas en tertulias que me han motivado 

mucho a leer.

El último día de tertulias nos evaluamos, según mis 

compañeros lo he hecho excelente, a mi, la verdad, me ha 

gustado mucho y el libro que más me ha gustado ha sido 

Alicia en el País de las Maravillas.

Hiba Chikri

Aquest any hem començat amb les tertúlies literàries. 

Personalment pense que és molt bona idea, així si no 

entenem algo, els meus companys i companyes m’ho 

aclarixen i m’agrada molt perquè és un moment per 

socialitzar i poder parlar lliurement de tot.

Xavi Linares

Las tertulias literarias me han gustado mucho porque 

era un espacio donde podíamos hablar de lo que más nos 

había gustado o impresionado. Al principio no tenía ni idea 

de lo que eran las tertulias pero me ha gustado mucho 

la experiencia porque los libros me han parecido muy 

interesantes.

Marc Moltó

A mi les tertúlies m’han semblat molt divertides perquè 

m’he rist molt amb els llibres d’Alícia o el Quixot. Altra raó 

perquè m’han agradat ha sigut perquè no han estat els típics 

llibres de Mycraft, o Fornite...Jo continuaria a l’any vinent 

amb aquesta activitat perquè ajuda molt a comunicar-se 

amb els altres i és molt original.

Valeria Belda

Aparte de divertidas, sirven para mejorar la comprensión 

lectora y la velocidad.

Tomás Valls

Animo a todas las clases a que hagan tertulias porque 

mejora nuestra lectura y aprendemos sobre muchas cosas, 

también es un momento muy chulo para compartir con los 

compañeros y compañeras.

Roger Baena

Me encanta compartir con los compañeros nuestras 

opiniones y valoraciones y sobretodo que todas sean 

respetadas y valoradas.

Aitana Rosso
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El que més m’agradat és llegir clàssics que a pesar de ser 

antics acabavem parlant de coses molt actuals i m’agradaria 

seguir fent tertúlies l’any vinent.

Olga Pons.

Comentar i donar la meua opinió sobre el que havíem llegit 

al principi em feia un poc de vergonya, però poc a poc he 

anat millorant i els meus companys/es han valorant molt les 

meves aportacions.

Xavi Pons.

Las tertulias han sido muy entretenidas y me han gustado 

los libros que hemos leído porque han sido divertidos. Yo a 

tertulias le doy un 10.

Íker Marset

A mi el  momento que más gracia me hizo es cuando Xavi 

intentó imitar a Maritornes.

Oriol Ivorra i Mohamed El Bouzagaoui.

Me gusta porque todas y todos expresamos nuestras 

opiniones sobre clásicos de la literatura.

Marina Blanes y Amaia Mota

Me gusta porque hemos sido siempre libres de debatir 

cualquier tema y gracias a ello ha mejorado mi expresión oral.

Zacaria Madmadi

Las tertulias me han ayudado a socializar y a expressar 

mi opinión sobre los libros.

Zayed Chikri

Yo felicito a todos mis compañeros. Sus valoraciones hacia 

mis aportaciones me han hecho sentir muy bien, realmente 

me ha encantado todo de tertulias. El poder escuchar las 

aportaciones de mis compañeros me ha hecho entender 

como pensaban.

Imran Ezzahri

Per a mi tertúlies ha sigut una sorpresa perquè quan vaig 

vore el nom de l’assignatura no sabia de que es podria tractar 

i jo que sóc molt tímid em va fer valorar la meua capacitat 

i tindre més confança en mi mateix.

Raúl Marset.

Ha sigut un autèntic plaer dialogar amb l’alumnat sobre 

literatura considerada d’alt nivell i vore l’entusiasme que 

han posat a les seues opinions i als debats argumentats 

cada vegada millor.

El secreto, querida Alicia,

es rodearse de personas que

te hagan sonreír el corazón.

Es entonces, solo entonces,

que estarás en el País de

las Maravillas.

(Lewis Carroll)

Aquest any, envoltada d’aquest alumnat que m’ha fet 

somriure el cor he tingut el privilegi de poder estar al País 

de les Meravelles.

FPA Beniassèn comença el període ordinari de matrícula 
del curs 2023-2024

L
a FPA Beniassèn ja ha finalitzat el curs i o ha fet amb 

moltes activitats, destacant l’entrega d’orles en un acte 

dut a terme al Palau.

Una vegada finalitzat el curs, toca posar-se les piles i 

preparar ja el curs 2023-2024 i és per això que l’escola va 

obrir el període ordinari de matrícula que per als dies 27, 

28 i 29 de juny. 

FPA Beniassèn recorda tots els models de formació 

que ofereix l’escola: ensenyaments reglats (alfabetització, 

persones neolectores, educació de base i graduat en 

educació secundària), programes formatius (accés a cicles 

formatius de grau superior, tots els nivells de valencià 

de la JQCV, castellà i valencià per a persones migrants, 

anglés, informàtica i competències digitals) i formació 

no formal o tallers (teatre, pintura i dibuix, activitats de 

manteniment –ioga, zumba, balls de saló, pilates–, guitarra 

i bandúrria, l’entorn a peu, restauració de mobles, ceràmica, 

confecció...).

 Cal recordar que, abans de començar el curs, hi haurà un 

segon període de matrícula que es farà en les dos primeres 

setmanes de setembre: dies 5 i 12 (dimarts) en horari de 

vesprada, de 17h a 20h; i dies 6 i 13 (dimecres), en horari 

de matí, de 10h a 13h. 

A més, s’ha publicat el calendari escolar del curs 2023-

2024 que estableix que els centres de Formació de Persones 

Adultes començaran les classes el dia 18 de setembre de 

2023 i acabaran el dia 19 de juny de 2024. 

Per a resoldre qualsevol dubte FPA Beniassèn recomana 

posar-se en contacte amb el centre en els telèfons 

965533650 de Cocentaina i 608563587 de Muro. 

La informació completa amb els horaris de tots els tallers i 

de tota l’oferta educativa es pot consultar en la pàgina WEB 

https://portal.edu.gva.es/fpabeniassent/.
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Activitats de final de curs
Col·legi Sant Francesc d’Assís

D
es de l’últim número de la revista Comtat, el nostre 

col·legi no ha parat de fer activitats, moltes d’elles en 

les últimes setmanes del curs escolar 2022/2023. Com 

que n’han sigut moltes, tot seguit les nomenarem i hem triat 

un seguit de fotos d’elles per tal que les vegeu.

En Infantil, des del projecte que hem dut a terme este 

curs anomenat "Viatgem pel món" ens visità la música de 

la mà de l'Ateneu Musical de Cocentaina. També anàrem 

a la granja-escola i celebrarem la graduació dels alumnes 

de 5 anys.

En Primària hem anat a diferents destinacions de fi de 

curs, així doncs 1r i 2n visitàrem "Mundomar" a Benidorm, 

3r i 4t Biopark i 5é i 6é anàrem a Campello.

En ESO també hem fet un fum d'activitats, 1r i 2n, junt 

els companys de 5é i 6é rebérem la visita d'Eli, jugadora de 

rugbi del club de Gandia, que ens va impartir unes sessions 

gràcies al programa de Conselleria "Esport a l'escola".

Els alumnes de 1r d'ESO hem visitat, junt amb Toni 
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Pellicer, tècnic del parc natural de la Font Roja, poblat iber 

de la Serreta. 

1r i 2n d'ESO hem anat a Aqualandia de viatge de fi 

de curs, mentre que 3r d'ESO, hem estat al campament 

d'anglés de Santa Pola, on ens ho passarem d'allò més bé. 

Els alumnes de 4t d'ESO hem fet una fi de curs 

espectacular, després del viatge que férem a Itàlia, hem 

visitat l'Universitat d'Alacant, la fàbrica Pikolinos, hem fet el 

projecte "Mestre per un dia", hem preparat un debat escolar 

i hem celebrat la nostra graduació.

També cal dir que tota l'ESO junta celebràrem la primera 

festa del bàsquet "Germanes Brotons" , a les que els estem 

molt agraïts per la seua visita.
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IES Pare Arques
Àlex Barber Miró.Vicedirector

LLIURAMENT D'ORLES A L'ALUMNAT DE 4t 
D'ESO, BATXILLERAT I CICLES FORMATIUS.

El divendres 9 de juny vam dur a terme l'acte de lliurament 

d'Orles per a l'alumnat de 2n de Batxillerat i del Cicle 

Superior de Mecatrònica Industrial. Una cerimònia molt 

emotiva, ja que marca el final d'una etapa important en la 

vida del nostre alumnat i l'inici d'una nova, amb nous reptes 

i oportunitats per continuar avançant.

Enguany, per primera vegada, han participat els alumnes 

del Grau Superior, que també han celebrat en aquest acte 

el final dels seus estudis.

L'alumnat va estar acompanyat per les seues famílies i 

per gran part del professorat del centre. Cal destacar els 

discursos, tant de professorat, com alumnat, el lliurament 

de matrícules d'honor i de premis a l'alumnat de 2n de 

batxillerat, i de regals al tutor i a la tutora, que els han 

acompanyat en aquest curs.

El divendres 16 de juny, mares, pares, familiars, 

professorat i amics ompliren de nou les pistes del nostre 

centre per acompanyar a l'alumnat de 4t d'ESO i del Cicle 

Mitjà de Manteniment Electromecànic. Part de l'alumnat de 

4t d'ESO va amenitzar l'acte amb un ball, i tampoc faltaren 

els moments emotius.

Amb aquest acte celebrem que els nostres alumnes han 

completat els seus estudis i inicien una nova etapa en la 

seua vida. Per això des de l'IES Pare Arques els volem 

donar l'enhorabona i desitjar-los molta sort en la fase que 

comencen a partir d'ara.

JUBILACIÓ DE BENJA BONELL

El curs 2022 2023 també 

serà un curs molt especial 

per la comunitat educativa de 

l'IES Pare Arques: Benjamí 

Bonell, es jubila després 

de molts anys ajudant a 

fer que el nostre estudiant 

aprenga matemàtiques, 

acompanyant-los en el dia 

a dia, sempre de bon humor 

i amb molta amabilitat, fent 

que moltes generacions 

tinguen un bon record de 

les matemàtiques gràcies a ell. Esperem que tinga una llarga 

jubilació plena de projectes, viatges i de felicitat.

VIATGES DE FINAL DE CURS PRAGA I 
BARCELONA.

El nostre alumnat de 2n Bat ha visitat Praga i la República 

Txeca. En la ciutat centreeuropea gaudiren del seu interessant 

patrimoni artístic, així com l'espectacular catedral gòtica de 

Sant Vit, la mateixa ciutat de Praga, i l'entorn del riu Moldava.

També conegueren llocs més tràgics com el camp 

de concentració de Terezin (o Theresienstadt) on es va 

perpetrar l'extermini de milers de jueus i de persones d'altres 

col·lectius. Una visita imprescindible per aprendre sobre la 

història del segle XX.

El viatge ha estat un bon punt final per al Batxillerat. A 

partir d'ara els nostres alumnes comencen una nova etapa 

de les seues vides en les quals els desitgem mot d'èxit.

D'altra banda, l'alumnat de 4t d'ESO se n'ha anat també 

de viatge de final de curs passant-ho molt bé i coneixent 

les restes romanes de Tarragona, la ciutat Comtal, els seus 

edificis, i les atraccions de Port Aventura.
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L
a Casa de la Joventut ja té preparades les activitats 

per aquest Estiu Jove 2023! Tindrem un taller 

de BeatBox, cinema d'estiu, un dia d'activitats 

nàutiques a la platja junt amb més joves de la comarca, 

concerts i teatre... Estigueu atentes i atents perquè molt 

prompte anirem posant tota la info a les nostres xarxes 

socials (ens pots trobar com @cocentainajove).

Mentrestant, aprofitem aquesta pàgina per a 

anunciar-vos una nova edició del curs de Monitor/a de 

Temps Lliure Infantil i Juvenil que farem aquest estiu. 

Obrim ja les inscripcions (170 €) per a un curs que 

capacita per a treballar amb joves i xiquets en moltes 

activitats d'oci i temps lliure, tant de forma voluntària 

com remunerada. El curs consta d'una part teòrica 

(que és la que farem aquest estiu) i per a completar 

la formació cal fer unes pràctiques de 160 h i serà 

impartit per una escola autoritzada i reconeguda per 

la Generalitat Valenciana, que serà la que finalment 

emetrà les titulacions. Les places són limitades i 

s'atendran per ordre d'inscripció i pagament.
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Curs de cuidadors no professionals de persones en situació 
de dependència i novetats de la Llei de la Dependència

E
l Departament de Benestar Social, en novembre de 

2022, va posar en marxa el curs de formació per a 

cuidadors no professionals de persones en situació 

de dependència.

Aquest curs va dirigit a les persones que s'han configurat 

com a cuidadors no professionals d'algun familiar que 

té reconegut un grau de dependència per la Conselleria 

d'Igualtat i Polítiques Inclusives, i pel qual se li concedeix 

una prestació econòmica per a cures en l'entorn familiar.

Perquè una persona puga configurar-se com a cuidador 

del seu familiar dependent ha de reunir una sèrie de 

requisits. Entre d’altres, ha d'acreditar una formació 

específica en matèria de cures a persones en situació de 

dependència o bé tenen l'obligació de participar en els 

programes de formació que Conselleria desenvoluparà en 

coordinació amb l'Ajuntament.

L'objectiu general del curs és facilitar a les cuidadores o 

cuidadors no professionals els coneixements necessaris per 

a comprendre les necessitats i les característiques de les 

persones dependents al seu càrrec.

El curs va tindre una durada de 25 hores presencials 

de les quals 15 en van ser de formació general i 10 de 

formació especifica. Es van realitzar 5 sessions en horari 

de matí al Centre Social Real Blanc de Cocentaina. Des del 

departament s'està organitzant la segona edició d'aquest 

curs per a realitzar-la durant l'últim trimestre de 2023.

Per una altra banda, algunes novetats que cal destacar en 

relació a la Llei de la Dependència que s'han anat donant 

des de principi d'any són les següents:

D'una banda, a partir de l’1 de gener de 2023 totes 

les persones en situació de dependència amb un recurs 

sol·licitat i/o resolt de Servei d'ajuda a domicili o prestació 

vinculada al Servei d'ajuda a domicili podran sol·licitar la 

revisió del nombre d'hores.

Fins al 31 de desembre de 2022, el nombre d'hores 

reconegudes per a graus II i III era de 31 i 56 respectivament 

quan es tractava d'una única prestació, i de 22 hores per a 

ambós graus en cas de PIA complementari. D'acord amb el 

que estableix l'Annex IV del Decret 102/2022, concretament 

en el quadre denominat «Intensitat sota prescripció del 

Servei d'ajuda a domicili i import de la prestació vinculada» 

Departament de Benestar Social

Com a PIA COMPLEMENTARI:

D’altra banda, també a partir de l’1 de gener de 2023, 

totes les persones en situació de dependència amb un Servei 

d’ajuda a domicili o prestació vinculada al Servei d’ajuda 

a domicili resolta i amb contracte aportat a data de 31 de 

desembre de 2022 podran sol·licitar la revisió de l’import 

d’aquesta. Fins ara, els imports que corresponien als graus 

I, II i III eren 250, 389 i 699 euros respectivament, i de 

250 euros per al grau I i 273 euros per als graus II i III si es 

tractava de PIA complementari.

A partir de l’1 de gener, sempre que es presente un 

contracte actualitzat que justifique un import igual o superior 

a l’indicat en l’annex IV del Decret 102/2022 (disposició 

transitòria primera), es concediran les quanties següents:

Com a PIA COMPLEMENTARI:

fins i tot quan el Servei d'ajuda a domicili o prestació 

vinculada al Servei d’ajuda a domicili tinguen caràcter 

complementari, aquest nombre d'hores pot augmentar 

segons les taules següents i sempre sota prescripció del 

treballador o treballadora social.

Acolliment familiar
Departament de Benestar Social

L
’acolliment familiar es tracta d’un recurs desconegut 

per a la majoria de famílies. El passat divendres 16 

de juny es va realitzar al Centre Social Real Blanc una 

xarrada informativa sobre aquest tema. Amb el lema “Acollir 

És créixer. MILLOR EN FAMILIA” es va presentar el recurs. 

Totes les persones i/o famílies que vulguen ser famílies 

acollidores haurien d’acudir al Centre social per a demanar 

informació i poder inscriure’s per a ser família acollidora.

L’acolliment és la mesura de protecció que consisteix a 

proveir d’un entorn familiar adequat a xiquets, xiquetes i 

adolescents que, per diferents motius i circumstàncies, 

no en tenen i significa la plena participació en la vida de 

la família.

L’acolliment no es tracta d’una adopció, però és una 

alternativa a l’acolliment residencial, és a dir, en un centre de 

menors. L’acollida pot ser de caràcter temporal o permanent, 

urgent o en família especialitzada.

Els casos d’acolliment familiar estan representats per 

menors amb característiques personals com ara diversitat 

funcional psíquica o física, problemes de conducta, 
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d’adaptació, etc., des de menors gestants o amb xiquets a 

càrrec i grups de germans.

Ser Família educadora significa estar disposat a atendre 

un xiquet, una xiqueta o adolescent, a compartir amb ells i 

elles temporalment la seua llar, la seua vida quotidiana, el 

seu temps lliure, mentrestant calga, per tant, no és el mateix 

que ser família adoptiva. I els compromisos que adquireix 

la família són tindre’l en la seua companyia, alimentar-lo, 

vetlar per ell o ella, educar-lo, respectar els seus orígens i 

família biològica, procurar-li una formació integral en un 

entorn afectiu, col·laborar amb l'Administració atenent les 

seues directrius i indicacions en el desenvolupament de 

l'acolliment i rebre formació contínua.

MODALITATS DE L’ACOLLIMENT

Per temps:

perquè pot retornar / reintegrar-se amb la família d’acollida, 

o bé perquè s’adopte una mesura de protecció més

permanent, com l’adopció o l’acolliment permanent. Com 

a màxim serà de dos anys.

els dos anys, o bé perquè no hi haja oportunitat d’integració 

en la família, o bé, directament en casos de xiquets, 

xiquetes i adolescents amb necessitats especials, o quan 

les circumstàncies ho aconsellen.

Per objectius:

anys, amb una duració no superior als 6 mesos, mentre es 

pren la mesura de protecció més adequada.

poden tindre un caràcter especialitzat i es realitza amb 

famílies educadores amb especial dedicació i disponibilitat 

per a l’atenció de xiquets, xiquetes i adolescents amb uns 

perfils que presenten una certa complexitat.

Acolliment de caps de setmana i vacances: només es 

tindran en aquests períodes.

Les persones interessades a formar part d’aquest recurs 

han d’omplir un formulari d’oferiment familiar, per a sol·licitar 

la inscripció en el Registre de Famílies Educadores. Aquesta 

gestió s’ha de realitzar al Centre Social Real Blanc agafant 

cita prèvia en el 965590000 o directament al Centre social 

de 8.00 a 20.00 hores.

Les direccions territorials de la Conselleria d'Igualtat i 

Polítiques Inclusives organitzen sessions informatives sobre 

l'acolliment familiar, bé de forma periòdica, bé convocant 

directament a aquelles persones que hagen manifestat el 

seu interés sobre aquest tema. 

Després de la presentació de l’oferiment, els tècnics de la 

corresponent Direcció Territorial de la Conselleria d'Igualtat i 

Polítiques Inclusives es posaran en contacte amb la família 

amb la finalitat de concertar una sèrie d'entrevistes.

Una vegada iniciats aquest contacte, i mentrestant duren o 

bé quan acaben, se'ls convidarà a participar en una sèrie de 

sessions formatives sobre diferents aspectes del recurs que 

han de ser coneguts prèviament a començar l’acolliment. 

Aquests mòduls formatius solen implicar de 4 a 5 sessions 

de 2 a 3 hores de duració.

És per això que el període transcorregut entre la 

presentació de l’oferiment i la inscripció en el Registre 

de Famílies Educadores pot considerar-se, amb caràcter 

general, aproximadament en uns 6 mesos.

 #ACOLLIR ÉS CRÉIXER. MILLOR EN FAMÍLIA

Trobada de convivència als Algars

E
l passat mes de juny es va celebrar al Club de 

Convivència dels Algars una trobada de convivència. 

Abans de patir la pandèmia derivada de la COVID-19, 

des del Departament de Benestar Social s'organitzaven 

activitats comunitàries destinades als veïns i veïnes de la 

pedania.

El dimarts 6 de juny es va realitzar un nou encontre amb 

la treballadora social de referència per a aquesta pedania. 

Es va aprofitar per a explicar a les persones assistents els 

recursos actuals que s’ofereixen des del Departament de 

Serveis socials.

Aquest dia es va aprofitar per a recordar activitats que 

anteriorment s’havien realitzat, per a tornar a vore persones 

que, per diferents circumstàncies, feia anys que no es veien. 

En definitiva, per rememorar moments viscuts.

També es va valorar la possibilitat de reprendre les 

Departament de Benestar Social

activitats mensuals a partir del mes de setembre.
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Molt agraïts per les mostres de col·laboració amb Afama 
Cocentaina i comarca

DONACIÓ DE L’ ASSOCIACIÓ IL·lUSIONA’T DIVERSITAT 

FUNCIONAL

Acabàvem el mes d’abril amb una molt bona notícia, 

Il·lusiona't Diversitat Funcional ens ha ajudat amb un donatiu 

de 3.000€. La seua llavor ha sigut desinteressada i molt 

important per als/les afectats/des amb diversitat funcional i 

els seus familiars, i eixa sensibilitat que els caracteritza per 

els/les que més ho necessiten és la que ha fet que pensen 

en altre col·lectiu que també presenta moltes necessitats, 

com són els/les malalts/es d’Alzheimer i els seus familiars. 

AFAMA Cocentaina reconeix la importància de l'impacte 

positiu que pot generar aquesta iniciativa en la societat, 

suposa un clar exemple d’acció solidària i de sensibilització 

davant aquesta malaltia tan estesa en la nostra població.

DONACIÓ DE FPA BENIASSENT 

Afama Cocentaina i comarca

La FPA Beniassent ens ha donat diversos taulells elaborats 

al taller de ceràmica per així poder vendre’ls al mercat 

municipal. Ens han encantat, sempre és un detall que 

pensen amb nosaltres. Moltes gràcies!

MANUALITAT DE SANT JOAN 

La nit del 23 al 24 de juny se celebra la tradicional nit de 

Sant Joan, l'origen de la qual es relaciona amb la benvinguda 

pagana al solstici d'estiu. En el seu moment, se celebrava 

la nit més curta de l'any il·luminant la nit amb fogates per 

a “donar-li al sol força”. A més, el foc simbòlicament té 

funcions purificadores i renovadores per a la persona. Al 

Taller de Vesprada ho hem volgut celebrar elaborant unes 

xicotetes fogueres amb massilla coberta de sorra i branques, 

que envolten les fogueres fetes amb veles i cartolines. Els 

hem dit que com marca la tradició, hauran d’encendre la 

vela junt amb els seus familiars per tal que es complisquen 

els seus desitjos.

ACUDIM A LA ASSAMBLEA GENERAL DE FEVAFA

El dissabte 17 de juny, el president José Antonio Terol i 

el vocal Pedro Íñiguez acudiren a l’Assemblea General de 

FEVAFA celebrada en les instal·lacions de AFA ELX. Els 

principals temes que es van tractar van ser: aprovar Comptes 

Anuals 2023, Pressupost 2024, Comissions de treball, Dia 

Mundial 2024 i aprovació de nous Estatuts. 

ELABORACIÓ DE DETALLS PER A OCASIONS ESPECIALS

Sabem que hi ha una sensibilitat especial relacionada 

amb l'elecció dels recordatoris que solen regalar-se per 

a commemorar grans moments de les nostres vides. En 

AFAMA Cocentaina realitzem detalls i regals solidaris per a 

noces i celebracions elaborats de manera artesanal i a més, 

posseeixen la peculiaritat de ser únics i inoblidables. Tots 

podem contribuir al fet que no s'oblide als qui obliden, per 

a això posem a la teua disposició els nostres regals solidaris, 

senzills detalls amb els quals podem ajudar a millorar moltes 

vides. Vos mostrem com a exemple uns preciosos ventalls 

que hem realitzat per a unes bodes d’or. 
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Il·lusiona´t, per al suport de persones amb diversitat 
funcional

P
articipació d’Il·lusiona´t en l'esport - tennis de taula. 

Jornades Esportives. Polideportiu Municipal de 

Cocentaina , els dies 2,3 i 4 de juny 2023.

Tribuna de Trofeus: 

Campió: Luis Prats

Subcampió: Juan Sánchez

3r.- Ivan Borrell

4t.- Alan Sanjuan Agrair a l'Ajuntament de Cocentaina per a ajudar a 

potenciar l'esport.

Amb l'esport, milloren i mantenen la condició física 

(resistència, velocitat, força, mobilitat), incrementen i 

mantenen la coordinació (orientació, equilibri, reacció, 

percepció, adaptació, ritme,...)

Prevé les malalties per falta de mobilitat, afavoreix la 

seguretat i flexibilitat en la seua vida diària. Els aporta 

molts beneficis, millora l'acte estima, fomenta la inclusió 

social, permet expressar emocions , els educa a tindre una 

disciplina en la modalitat que competeixen. En general 

practicant l'esport que els agrada, es noten més realitzats.
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I Jornades Esport-On Cocentaina

G
ran èxit de participació i d’acceptació del que han sigut les I jornades Esport-On Cocentaina, una fusió de les 13 i 

24 hores que va fer possible que el primer cap de setmana de juny, el poliesportiu estiguera ple des de divendres de 

vesprada fins diumenge de migdia.

El resultat va ser positiu, va fallar l’oratge, contra qui no podem anar i el dissabte la tronada de migdia va impossibilitar que 

els partits de bàsquet de la pista coberta pogueren realitzar-se, amb tot, les jornades van ser un èxit i de nou el poliesportiu 

va albergar la millor cara amb l’esport de base i l’esport adult, tancant el que ha sigut la temporada 2022-2023.

Van participar tots els clubs i esports que conformen el Consell Local d’Esport, fet que va possibilitar que pràcticament 

totes les instal·lacions estigueren cobertes: escacs, esgrima antiga, hoquei, bàsquet, futbol en tots els seus vessants, futbol 

sala, tenis, vòlei, handbol, eslàlom, tir en arc, petanca, gimnàstica rítmica, dansa, patinatge, tenis taula... i també hi van 

participar el Soca Run i el centre Excursionista Contestà així com el club de caça i tir.

Seguint en la línia d’altres anys, les competicions de base no van ser competitives i tots es van endur la seua medalla, 

un entrepà, fruita i aigua. Mentre que la competició adulta, sobretot la dels grans comités sí que va ser competitiva.

-Futbol: 7, campions La Forqueta; subcampions Jk Team.

-Futbol Sala: Campió Adsalsa, subcampió Alianza Lima.

-Concurs de triples organitzat per CB Iris Contestà: 1r. Renato Sansalvador; 2n Marcel Miralles i 3r Ignacio Montava.

D’aquesta manera, posàvem la mirada en l’estiu i en l’obertura de la piscina municipal prevista per al 19 de juny i el 

funcionament de les escoles esportives d’estiu i la permanència.

A continuació compartim una xicoteta mostra visual de les I Jornades Esport-On Cocentaina.
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Representació contestana al Campionat d’Espanya de 
Seleccions Autonòmiques 2023

I 
Cocentaina ha estat de nou present en l’elit de l’hoquei 

base i és que el jove Ivan Martí, jugador de l’Hoquei club 

Cocentaina ha estat present al campionat d’Espanya amb 

la selecció valenciana.

A les xarxes socials el club es feia ressò de la seua 

participació i felicitaven a la “Selecció Valenciana i en 

especial al nostre jugador Iván Martí Cardona, per la medalla 

de plata aconseguida al Campionat d'Espanya de Seleccions 

Autonòmiques 2023”, felicitació a la qual també ens sumem 

des d’aquestes línies, “heu lluitat fins al final, llàstima que 

foren els penals qui decidiren”. Amb tot estem segurs, que 

Ivan torna amb una molt bona experiència i amb el bon fer 

del seu esport, representant a més a Cocentaina a través 

de l’hoquei.
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50 edició del Trofeu de ciclisme Verge del Miracle

E
l diumenge 18 de juny, el club ciclista contestà va 

organitzar la 50 edició del trofeu del ciclisme Verge del 

Miracle, una prova que arriba al mig segle i que s’havia 

d’haver realitzat el 20 de maig, però que la pluja va impedir 

que es poguera córrer i aleshores, va passar al 18 de juny.

Ideada per a un circuit urbà i en categoria júnior, la prova 

va congregar a més de setanta corredors que van disputar 

aquest exigent circuit entre el carrer Convent i el Passeig 

del Comtat.

El quadre de guanyadors va quedar de la següent manera: 

Joan Gamundi del Saxun Extrusax Primoti va ser primer; 

Daniel Tenorio (Gsport +Vatios) es va classificar com a 

segon i Gael Sancho (Bonillo Team), tercer. Deetray Jarret 

s’ha endut les metes volants i l’equip Gsport +Vatios s’ha 

imposat per esquadres.

Fotos: Paco Sempere

La carrera va comprar a més, amb la presència de Paco 

Giner, ell ha sigut director de la volta a Espanya de ciclisme 

i també va ser el primer guanyador del Trofeu Verge del 

Miracle disputat en 1972.

L’entrega de trofeus va comptar amb els comtes i mossén 

d’aquestes festes de la Mare de Déu, de la Pia Unió presidida 

per José Torró i Dolo Franco i també per Jordi Pla que 

s’estrenava com a alcalde de Cocentaina.
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La Forqueta campió de la Copa Mundial

F
inalitzada la lliga comarcal de Futbol 7, des del comité 

que presideix Gustavo Sánchez, es va apostar per una 

nou format de Copa: la Copa Mundial.

L’acceptació dels club que conformen aquesta lliga va ser 

positiva i durant un cap de setmana es jugar aquesta copa.

Al a fi, el campionat va ser per a l’equip de La Forqueta, 

mentre que la copa consolació va ser per al Pumas.

Assenyalar que l’oratge ha sigut gran protagonista de la 

recta final de la temporada de la lliga de Futbol 7 ja que 

molts partits s’han hagut de suspendre i altres jugar-se en 

condicions adverses, amb tot, ha esta una gran temporada 

de la que cal tancar i començar a preparar ja la vinent.

Aquesta lliga compta amb el recolzament de la regidoria 

d’esports de l’Ajuntament de Cocentaina.

C.B. Iris Contestà: 50 anys de bàsquet, 50 anys amb 
l’esport del poble

E
l club de bàsquet IRIS CONTESTÀ va 

iniciar els actes del 50 aniversari el 

passat 2 i 3 de juny, coincidint amb 

la primera edició de l’SPORT-ON celebrat 

al poliesportiu de Cocentaina.

50 temporades competint donen per 

a molt i al llarg de l’any el club té previst 

organitzar més actes per recordar els 

seus orígens, la seua evolució i valorar el 

seu present. Un club que va començar 

l’any 1973 amb un primer equip femení, 

siguent la base a partir de la qual el club 

va començar a créixer. No va ser, però,  fins 1978 que el 

club de bàsquet contestà adopta el nom d’IRIS, però l’entitat 

i les persones eren les mateixes, d’ahí que enguany el club 

arribe al mig segle de vida.

L’actual junta directiva ha organitzat un encontre de 

jugadors i jugadores que han passat pel club, iniciativa 

que ha contat amb una molt bona resposta, omplint la 

pista coberta del poliesportiu amb moltes generacions de 

gent que ha portat la samarreta i l’escut del club. Va ser un 

encontre molt emotiu el poder unir en la pista (i en el bar 

Alhambra) a antics companys i companyes, es van recordar 

anècdotes i mil batalles compartides i es va organitzar un 

triangular d’equips masculins i un partit amb dos equips 

femenins. A banda, i després dels partits dels actuals 

equips de les categories inferiors del club (suspesos per 

una forta tempesta) es va organitzar un concurs de triples 

on van participar jugadors de moltes generacions diferents, 

siguent guanyador Renato Sansalvador. I és que “quien tuvo, 

retuvo”. Al mateix temps, la junta del club va presentar el 

cartell que acompanyarà tots els actes del 50 aniversari, on 

es fa un homenatge al primer equip femení del club i també 

a Vicent Giner, qui va sentar les bases administratives per 

convertir els equips en un club federat, dotant-lo d’estatuts 

i mimant-lo com si fora seu.

Està previst que per a la tardor el club anuncie més actes 

dins del 50 aniversari. Aprofitem per recordar que, si vostés 

conserven fotografíes o documents referents al club, poden 

posar-se en contacte amb Renato Sansalvador Ramírez, 

Pablo León Vidal o qualsevol membre de la junta directiva 

actual, presidida per Noelia Sellés Valor.

1,2,3…IRIS!!!
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El contestà Gabri Pastor penja les botes

P
rop de complir els 39 anys, el contestà Gabriel Pastor 

Moltó ha decidit finalitzar la seua carrera en el futbol 

sala quan acabe la temporada 22-23. Gabri Pastor 

penjarà les botes després de més de quinze anys d'activitat 

en el 40×20 plens d'anècdotes, vivències i èxits; un dels 

principals, sens dubte, guanyar-se l'afecte de les persones 

en tots els llocs on ha estat.

 Alzira no ha sigut una excepció. Gabri va aconseguir 

l'afecte del Palau en els primers minuts de joc gràcies al 

seu esperit jove, la seua capacitat de superació i, sobretot, 

la seua facilitat per a transmetre l'adrenalina interna de la 

pista a la graderia, amb un simple moviment de braços i 

aqueix arxiconegut ‘vamos’, el ressò del qual seguirà en el 

Palau, per molt més temps, malgrat la seua retirada.

 El ‘León’, com li sobrenomenen alguns dels seus 

companys, es va passar al futbol sala superada la vintena 

d'edat, on ha desenvolupat una carrera exemplar. Va arribar 

a la capital de la Ribera Alta en 2019, quan l'equip alzireny 

havia aconseguit l'ascens a la Segona Divisió. Una vinculació 

que s'ha allargat fins a les quatre temporades, en les quals 

ha aconseguit disputar dues Playoff d'ascens a Primera 

Divisió, el segon d'ells ha sigut enguany i l’han guanyat, sent 

equip de primera divisió.

 Abans de rebre la trucada de Braulio Correal, Gabri havia 

defensat els colors de Nova Elda, Ye Faky i Hèrcules Sant 

Vicent, La Nucia, Serelles i La Salle. En diferents categories, 

però sempre amb la mateixa il·lusió i passió per un esport 

que, quan finalitze la temporada, deixarà en un segon pla 

per a dedicar-se de ple a la seua carrera professional i la 

seua família.

Amb un caràcter especial, humil, sacrificat, constant i 

apassionat de l’esport, el futbol sala perd a un gran jugador 

d’una qualitat immillorable, amb tot, Gabri seguirà vinculat 

a aquest esport que tantes alegries li ha donat, ho farà en 

l’àmbit comarcal en la lliga i amb el club del seu inici: el Ye 

Faky, treballant des de la base.

Gran participació a la III edició del trofeu de ciclisme 
Rafa Valls

M
és de 170 corredors es van donar cita en la tercera 

edició del trofeu d’escoles Rafa Valls que organitza 

el club ciclista Rafa Valls de Cocentaina. Aquesta 

cursa que transita per un circuit urbà és una prova puntuable   

dintre de les competicions de la Federació Valenciana de 

ciclisme dirigides a les escoles.

La cursa va ser dissabte 17 de juny i la prova va transcórrer 

entre el Passeig del Comtat i el carrer Convent.

La bona organització i la gran participació per part de 

diferents escoles, aferma aquest trofeu que du el nom 

d’un dels grans ciclistes dels últims temps de Cocentaina 

Rafa Valls, qui recordem, s’ha retirat del món professional 

de la bici, però que segueix vinculat a aquest esport, 

ara en qualitat de director d’esquadra d’un dels equips 

internacionals amb més projecció i que està en el UCI World 

Tour, l’equip australià GreenEDGE.

A nivell local, assenyalar que l’escola Rafa Valls va 

aconseguir diversos pòdiums: en escoles (1r); Teo (promeses 

1 masculí); Kobi (principiants 2 masculí); Valeria (alevins 1 

femení); Nacho (alevins 2 masculí); Zoe (alevins 2 femení); 

Jordi (infantils 2 masculí) i Nacho (campió en la Gymkana).
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L’EMBRUIX DE LA MARIOLA

L
'ús de les plantes medicinals és molt antic i a elles hi ha 

recurrit quasi tots els pobles, des dels més primitius fins 

als més civilitzats. A la Xina, l'Índia, i el Japó s'utilitzen 

de fa més de 2.000 anys.

Aquests coneixements tan estimats i útils van anar 

perdent-se i oblidant-se al segle passat. La poca gent del 

camp (ramaders, masovers, persones majors en pobles 

xicotets) que va conservar eixos coneixements pel seu 

contacte amb les plantes són els que han transmés aquestos 

coneixements.

Amb el permís de vostés començaré aquesta exposició 

amb una vivència, la qual ens dirà el perquè d'algunes 

tradicions i costums dels nostres pobles.

Allà pels anys 60, quant a penes tenia 9 anys, en 

van brindar l'oportunitat de disfrutar de l'extraordinària 

naturalesa a la serra de Mariola. Va ser una casualitat de 

la vida perquè un bon dia, una persona molt volguda per 

mi que es deia Rafael Moltó “el ti Siso”, em diu, escolta 

“delegao” que era com em deia -te'n vens demà a la serra- 

Cor de bona ànima vaig contestar: “A quina hora”, I em va 

dir: "el despertador a les cinc”, "a les cinc?" Si perquè el sol 

ens ha d'agarrar al capdamunt de la serra, aixina és com 

manem d'ell”.

Recorde que quan va tocar el despertador, i era un 

d'aquells que tenia campana, no podia alçar-me, però era 

tanta la il·lusió per anar a veure per primera volta la Mariola, 

era convertir aquella fantasia en una realitat, era veure la 

serra amb tot el seu encant, amb un embruix que amaga 

moltes tradicions dels nostres avantpassats.

El camí va ser llarg, però encantador. A poc a poc, anàvem 

pujant; vam passar per Sant Cristòfol, en direcció a les fonts 

cristal·lines de la nostra serra: la Penya Banya, les Huit 

Piletes, L'Esquererola, la Boronà, la fonteta de Peix, la font 

del Xop, i el Racó Llobet, noms que me'ls anava ensenyant 

el meu amic i company Rafael “el ti Siso”.

Estàvem al mes de juny i les plantes medicinals de la 

nostra Mariola estaven florint, igual que m'ensenyava els 

camins i les fonts, amb la seua peculiar dialèctica em deia 

el nom de les plantes.

Després de descansar i d'haver-se menjat un mos de pa, 

pastat i fet amb tot l'afecte per ma mare Remedios “del 19”, 

va començar a dir-me: "mira delegao, Camamirla, quan te 

la prens la trobes amarga, però és boníssima per al mal de 

panxa; Sàlvia, per a la infecció de l'estómac; Gordolobo, 

per a la tos del pit; Timó per al refredat; Poliol, per a les 

digestions; Coronela, per a la circulació de la sang; Ñyesto, 

per a rebaixar la tensió, Orinaria, per l'arenilla del renyó...", 

i d'esta manera totes les herbes que trobàvem me les anava 

relatant.

Li vaig preguntar al meu amic “Siso”, quines herbes eren 

les que arreplegaven aquells avantpassats nostres i em va 

contestar: “Jo te'n diré unes quantes, de les que em va dir 

una volta Paquito Campaneta, Tomaset Blanquer, i el teu 

oncle Juanito “del 19”: Salvia, Rabet de gat, Poliol, Timó 

reial, Tarongina, Camamirla, Timó mascle, Timó blanc, Herba 

Santònica, Menta, Brotònica.....”.

Al mes de juny hi ha una dita dels nostres iaios que diu: 

"Quan la camamirla està bona per la rodalia del poble, és 

l'hora d'arreplegar eixes herbes meravelloses per a la nostra 

farmaciola".

Tinc clar que les receptes i remeis tradicionals que vaig 

aprendre de la meua mare Remedios “del 19”, de la meua 

àvia Francisqueta “la Coloma”, del meu oncle Juanito “del 

19”, de la meua sogra Carmen “la Coloma”, i de persones 

com Rafael Moltó “el Siso”, Tomaset Blanquer, Paquito 

Campaneta, Miguel Cominches, Rafael Ferrer, Juanito 

Vicedo, i Andrés Santamaria “el pastor de Confrides” etc… 

sempre m’acompanyaran durant tota la meua vida. A tots 

ells, els done el més sincer agraïment i de tot cor vull dir-los 

que gràcies a ells intentaré transmetre els coneixements 

populars a les generacions futures. Aquestes tradicions 

i costums que han anat sempre unides als nostres 

avantpassats, perquè perduren en el temps i les generacions 

futures tinguen eixa herència natural, hem de contribuir tots 

a què no desapareguen, hem de rescatar-les dels nostres 

majors i així poder continuar disfrutant del nostre entorn amb 

la mateixa il·lusió que ho feien els nostres iaios, perquè la 

tradició sempre pertany al poble.

Per a finalitzar aquest missatge, no puc acomiadar-me 

sense abans estimar a la natura una mica més, perquè per 

a comprendre com és de bonica la naturalesa solament ens 

fa falta observar-la amb els ulls, mirar aquest paradís que 

són les nostres serres de la Mariola, Aitana, Benicadell, i la 

Serrella, gaudir-les amb molt de respecte i tots ens sentirem 

molt més millor.
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COHERENCIA CARDIACA

L
a investigación ha demostrado que el corazón puede ser 

tan intrincado como el cerebro, no en vano se le llama 

"el pequeño cerebro”, está formado por cerca de 40.000 

neuronas y se sabe que en realidad envía más información al 

cerebro que al revés. 

El ritmo del corazón varía al caminar, al correr, con la 

digestión, con el esfuerzo intelectual y prácticamente con 

cualquier cosa que hagamos en nuestras vidas, incluso con 

las emociones que experimentamos. 

El Instituto Heartmath ha estado liderando investigaciones 

relacionadas con la coherencia corazón-cerebro. Según el 

Director de Investigación, Dr. Rollin McCraty, "La coherencia 

es el estado en el que el corazón, la mente y las emociones 

están en alineación y cooperación energéticas. Es un estado 

que construye resiliencia”. 

Cuando utilizas el cerebro del corazón tu organismo se 

sintoniza y todo funciona en armonía: la respiración, la digestión, 

el sistema inmune, las hormonas, la concentración y la 

memoria.  Hay quien afirma que los latidos del corazón podrían 

no ser solo un ritmo mecánico, sino un lenguaje inteligente al 

que responde todo nuestro cuerpo

La coherencia cardiaca es una técnica desarrollada por 

el Instituto HeartMarth, de California (EE.UU.) que intenta 

coordinar la respiración con la frecuencia cardiaca con el 

objetivo de disminuir y estabilizar la respiración y disminuir 

y estabilizar los latidos del corazón. Por lo tanto, es una 

herramienta o una técnica destinada a gestionar el estrés y la 

ansiedad a través de la respiración. 

Cuando estamos estresados, nuestro cuerpo pierde su 

armonía, no está sincronizado debido a las emociones 

negativas (las emociones destructivas como la ansiedad, la ira 

o la frustración pueden bloquear el ritmo). Para la Fundación

Española del Corazón, respirar mal implica estrés, ansiedad y 

fatiga crónica.

Se dice que la energía del corazón alcanza aproximadamente 

2,5 metros fuera del cuerpo físico y se puede detectar en otra 

persona que se sienta cerca a través de un electrocardiograma 

(ECG). ¿Puedes recordar a alguien que, sin siquiera decir una 

palabra, te hace sentir bien solo por estar presente? ¿Alguna 

vez te han dicho: "tienes una energía muy positiva?" El potencial 

de hasta qué punto el campo de energía electromagnética de 

nuestro corazón puede alcanzar continúa siendo estudiado a 

medida que la tecnología se pone al día.

¿Cómo podemos aumentar la coherencia del corazón?

Si se ha convertido en la "norma" que el corazón sienta estrés 

crónico o ira, está acostumbrado a comunicar esto al cerebro. 

El cerebro desencadena la respuesta del cuerpo en forma de 

hormonas del estrés, vasos sanguíneos constreñidos, aumento 

de la presión sanguínea, inflamación crónica y, básicamente, 

hace que el corazón trabaje más duro. Someter al corazón a 

la angustia emocional constante interrumpe el equilibrio del 

cuerpo y puede conducir a una enfermedad física. 

Al aumentar la conciencia de lo que estamos "alimentando" 

(pensando), podemos ser intencionales sobre lo que 

permitimos, a lo que damos permiso para extenderse al resto 

del cuerpo e incluso cómo inspiramos a otros a sentirse a 

nuestro alrededor.

La técnica de coherencia cardíaca consiste, básicamente, en 

los siguientes pasos: Lleva la atención a tu corazón. También 

puedes colocar tu(s) mano(s) sobre él para una conexión física.

1.Utilice la técnica de respiración relajante 4-7-8 del Dr. Andrew 

Weil. Inhala durante cuatro segundos, sostenla durante siete 

segundos, exhala lentamente con un sonido leve durante ocho 

segundos. Repite varias veces. Esto reduce el ritmo cardíaco.

2.Trae a la mente algo que te haga sentir amor, alegría

o gratitud. También puedes crear esto en tu imaginación,

como pasar tiempo con un niño, una mascota, un recuerdo 

agradable, etc.

3.Amplifica las emociones positivas que surgen como

diversión, esperanza o inspiración. Permite que se forme una 

sonrisa mientras saboreas el momento.

4.Visualiza el envío de estos sentimientos desde tu corazón

a tu cerebro. 

5.Expándelo a otras áreas de tu cuerpo, incluyendo células

y órganos. Fíjate en cómo responden. Tal vez tus células ahora 

están vibrando con la energía de la alegría. 

Simplemente con traer emociones positivas que invocan la 

calma a través del espacio del corazón provocará coherencia. 

Estas son acciones fáciles de ejecutar que se pueden hacer en 

cualquier momento y en cualquier lugar, pero como cualquier 

nueva práctica, la repetición es clave para notar sus efectos 

positivos. 

La técnica de coherencia cardíaca es utilizada en todo el 

mundo, desde entornos médicos, educativos y policiales, 

hasta los pilotos de caza franceses que están entrenados en 

la coherencia cardíaca para reducir el estrés. 

Cuando estamos en un estado altamente coherente, es 

menos probable que nos veamos afectados por la negatividad 

de otro. Incluso podemos entrar en una habitación y cambiar 

la vibración de los corazones y las ondas cerebrales de los 

que nos rodean. El campo electromagnético del corazón es 

tu superpoder.



44 Revista El Comtat juliol 2023 Informació d’interés

JOSÉ LUIS ALÓS RIERA
P/. del Pla, 10

T_ 96 559 01 66

LUCÍA HDEZ. PASCUAL
Av. País Valencià, 76

T_ 96 559 09 28

Mª CRISTINA ALÓS RIERA
Passeig del Comtat, 40

T_ 96 559 00 07

BLAS FUSTER BONET
Av. Ferrocarril, 19

T_ 96 559 05 26

Dies: 3- 7- 14- 19- 22- 23- 25- 31

Dies:  4- 6- 10- 12- 13- 15- 16- 18- 20- 

24- 26- 28 

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
Cocentaina JULIOL

HORARI DE TRENS
COCENTAINA-VALÈNCIA
De dilluns a divendres: 6:17- 8:55 -14:28 -

19:45 

Dissabtes: 8:55- 14:58 

Diumenges: 8:55 - 11:55 - 14:58 - 18:10- 19:45

Consulteu els festius i canvis: www.renfe.com

TELÈFONS
Ajuntament 96 559 00 51

Policia Local 96 559 01 21

Guàrdia Civil 96 559 00 68

Bombers 96 559 24 51

Creu Roja 96 651 65 63

Centre de Salut Cita Prèvia 96 652 83 50

Centre de Salut Urgències 96 652 83 52

Res. Sanit. (Urgències) 96 652 88 00

Res. Sanit. (Centraleta) 96 553 74 00

Cementeri 96 559 11 29

Poliesportiu 96 559 11 54

Casa de la Juventut 96 559 27 95

Biblioteca Municipal 96 559 08 69

Centre Cult. El Teular 96 559 34 29

Oficina de Turisme 96 559 01 59

Centre Social R. Blanc 96 559 30 80

Ràdio Cocentaina 96 559 09 64

Museu Casa del Fester 96 650 07 49

Correus i Telègrafs 96 559 12 57

Aeroport (Alacant) 96 691 90 00

Aeroport (València) 96 370 95 00

Renfe (Alcoi) 96 552 12 60

Renfe (València) 902  240 202

Tanatori del Comtat 96 559 23 25

Tanatori Comarcal Mariola 676 488 785

TAXIS
José Bravo Luque 966 381 693

Tele Taxi 24 Horas 608 762 444

Ginés García García 678 582 765

P. Sánchez Fernández 670 538 157

AUTOBUSOS
La Alcoyana (Alcoi-Alacant) 96 552 05 62

Travicoi (Alcoi-València) 96 349 51 13

Subús 902 10 69 92

Informació d’interés

Dies: 1- 2- 29- 30

Dies: 5- 8- 9- 11- 17- 21- 27

Servei d’Informació a la Ciutadania

De dilluns a divendres, de 9h a 14h

Edific Ajuntament, planta baixa

Tlf. 96-559-00-51

HORARI CEMENTERI MUNICIPAL
MATINS: TOTS ELS DIES 08:30 a 14:00

VESPRADES: DE DILLUNS A DISSABTE (no festiu) 16:00 a 18:00

JUNY, JULIOL I AGOST TANCAT

DIUMENGES I FESTIUS TANCAT

HHHOOORRRAAARRRIII CCCEEEMMMEEENNNTTTEEERRRIII MMMUUUNNNIIICCCIIIPPPAAALLL

-Orgànic (contenidor verd):  des de les 05:00 h de la matinada fins a 

les 14:00 h del migdia

-La recollida domiciliària d’estris es realitza els dimecres i dissabtes de 

cada setmana cridant al telèfon: 96 533 04 77

Hi ha que cridar i passaran pel domicili a recollir els estris

-Envasos (contenidor groc): Els dimarts i divendres: Algars, Poble Nou 

de Sant Rafael i nucli urbà.

-Cartró (contenidor blau): 

Dilluns: Pedanies i nucli urbà

Dimecres: Comerços i indústria

Dijous: Nucli urbà

Dissabte: Pedanies i nucli urbà (segons necessitat)

-Vidre: Segons necessitat de buidat.

-Recollida d’oli: Segons necessitat de buidat.

-Arropa (Càritas): Segons necessitat de buidat.

LA BROSSA ES DIPOSITARÀ EN ELS CONTENIDORS

 DE LES 20:00H FINS LES 00:00H

SERVEI D’ARREPLEGADA DE BROSSA

ECOPARC

fins a

HORARI D’AUTOBUSOS- HORARI ESTIU
Alcoy-Cocentaina-Muro

Laborables: 6:15; 8:15; 9:15; 

10:15; 11:15; 12:15; 13:15; 14:15;  

17:15; 19:15; 21:15.

Dissabtes i diumenges: 8:15; 

10:15; 11:15; 14:45; 16:15; 18:15; 

21:15

Muro-Cocentaina-Alcoy

Laborables: 7:45; 8:45; 9:45; 

10:45; 11:45; 12:45; 13:45; 16:15;  

18:15; 20:15; 21:45

Dissabtes i diumenges: 9:15; 

10:45; 11:45; 15:15; 17:15; 19:15; 

21:45

Informació SUBUS: 96.522.05.62
Travicoi 963-495-113
Nota: Es comunica a tots els usuaris que han de 

procurar abonar la tarifa del bitllet amb la moneda 

fraccionada exacta, sense que això siga obstacle 

perquè el conductor-perceptor est obligat al canvi, 

sempre que no supere la quantitat de 10€. 

DILLUNS, DIMECRES, DIVENDRES, DISSABTE I DIUMENGE:   

de 10:00 a 13:00 hores

DIMARTS -------------- de 16:00 a 19:00 hores

DIJOUS ------------------- TANCAT

Ecoparc mòvil: Dimarts (plaça el Mercat) i dijous (recinte Fira-el Teular)






